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پشت به مردمپشت به مردم
همدست با محدودیت!همدست با محدودیت!

پشت به مردمپشت به مردم
همدست با محدودیت!

پشت به مردمپشت به مردم

چــرا روایــــــــت اســــــتارتاپ ها از 
بی گناهی شان در مسئله فیلترینگ
افــــکار عمــــومی را قانــع نمی کند؟

هم نشینی
نرم افزار 

و لجستیک  
گفت و گو با

رضا مقصودی
مدیرعامل

شرکت
«پردازش

داده نگار»  ولید و ایلان
دو چهره پرحاشیه توییتر

سونامی 
مهاجرت نخبگان 

و شرکت ها 
وحشتناک
شده است

صحبت کردن از 
تولید سخت افزار 
وقتی مزیت 
نسبی نداریم
کار عبثی است

گفت و گو با حمید بابادی نیا، مدیرعامل گیلاس کامپیوتر
او می گوید جای تأسف دارد که وقتی در کشور مسئله ای حل نمی شود 

یکی از اولین راهکارهای مسئولان محدود کردن اینترنت است

اینترنت؛ مرغ عزا و عروسی!
   عکس:  حامد کریم زاده
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۱۰، ۱۵ سال پیش که حرکت اســتارتاپ ها در ایران 
شروع شــد، یک تأکید بیجا و اشتباه بر یک اصل 
وجود داشــت که هنوز هم این زیســت بوم دارد از 
آن ضربه می خورد. بد هم می خورد! حرف این بود 
که یک نســل جدید کســب وکاری آمده که از روی 
دست دنیا از جمله اکوسیستم های مترقی ای چون 
سیلیکون ولی یاد گرفته که چطور باید کسب وکار 
بنا کرد؛ آن  هم در دنیای آنلاین. نسلی که خودش 
را بی نیاز از یادگیــری از فضای کســب وکار و تاریخ 
اقتصاد کشــور می دانســت و بدتر 
اینکــه داشــته های جامعــه در ایــن 
حــوزه را هــم زیــر ســؤال می بــرد و 
عقب مانده و واپس گرا می دانست.

این زیست بوم از همان ابتدا آن قدر 
ذوب در مفاهیــم و اصطلاحــات 
وارداتی دنیای کسب وکار شده بود 
که هرچه »خــود داشــت« را تعمداً 
نادیــده می گرفت و نیــازی نمی دید 
که مختصات جامعه ای را که در آن 
کسب وکار بنا می کرد، بشناســد. امروز هم دقیقاً 
استارتاپ ها دارند از همین نقطه ضربه می خورند.

بروید ببینید اتهامات اســتارتاپ ها در همدستی 
با حاکمیت با چه فکت هایی همراه است و مهم تر 
اینکه ببینید پاســخ اســتارتاپ ها به این اتهامات 
چقدر بد و خام دســتانه است. واقعیت این است 
که کســب وکارهای آنلاین کشــور و بنیان گذاران و 
مدیران آنها فهم درســتی از جامعه ایرانی ندارند. 
آن قــدر از آن  طــرف بــام افتاده اند که یادشــان رفته 
کســب وکار در ایران هــر چقدر هم آنلاین باشــد و 

نوآورانــه و کپــی نمونه های خارجــی، بایــد بداند با 
کدام مخاطب و با چه فرهنگ و چه مطالبات و چه 
گرفتاری های سیاسی-اجتماعی روبه روست. این 
روزها فرصت خوبی است که اهالی استارتاپی ایران، 
راه آمده تا اینجا را بازنگری کنند و این  بار نه با عینک 
یوزر و فــروش و طراحــی محصول، بلکــه به عنوان 
کسب وکارهایی که درگیر زندگی ایرانیان هستند و 
همانند آنها متأثر از هر تحول و تغییری در جامعه، 
بــرای ادامــه راه درســت بیندیشــند و مناســبات و 
مــراودات خود با مــردم را بازنگری کننــد. نمی توان 
بــر صندلــی بنیان گــذار یــا ســرمایه گذار یــا منتور 
نشست و فقط به دنبال این بود که چطور می توان 
به این مردم کالا و خدمات بیشتری فروخت و آنها 
را کاربرانی دید که مدام باید دست به جیب شوند. 
چنین نگاهی است که باعث شده تا کسب وکارهای 
آنلاین کشــور در روزهای ســخت شــایعه پراکنی و 
اتهام زنی در خصوص همراهی با فیلترینگ حتی 
از سوی کارمندان و نیروی انسانی این زیست بوم 
هم کمترین حمایت را به خود ببینند. باید جامعه 
را شــناخت، به اولویت ها و هنجارهــای آن احترام 
گذاشــت و فکر نکرد چون اوبر و گوگل و اپل از بیخ 
و بن تغییراتی را در دنیای آمریکایی ها رقم زده اند، 
ما هــم اینجــا می توانیم هــر آنچــه را که در مســیر 
درآمدزایی کسب وکارمان باشد، به کناری بگذاریم 
و جامعه را یک توده مصرف کننده منفعل ببینیم. 
راهکار هم این است که این کسب وکارها همان قدر 
کــه بــر مارکتینــگ و برندینــگ تمرکــز می کننــد، 
برای شــناخت بهتــر جامعه/مردم هــم جایی در 

فرایندهای کسب وکاری شان باز کنند.

INTROسرآغاز

چرا روایت استارتاپ ها از بی گناهی شان در مسئله فیلترینگ
افکار عمومی را قانع نمی کند؟

درباره یک انگاره: پشت به مردم
همدست با محدودیت!

رضا جمیلی 
سردبیر

@rezajamili

 کسب وکارها و کارآفرینان اقتصاد دیجیتال کشور 
به شــدت زیر ضرب قــرار گرفته انــد. در روزگاری که 
بسیاری از مردم بحق به دنبال تغییر و اصلاح امور و مطالبه 
یک زندگی باکیفیت تر مبتنی بر حقوق برحق خود هستند، 
جبهه ای گشوده شده علیه کســب وکارهای آنلاین ایران به 

اتهام همدستی با حاکمیت برای تنگ تر کردن 
دایــره آزادی های مشــروع اجتماعی-سیاســی 

شهروندان.

 واقعیت ماجرا و خلاصه یک جمله ای 
همــه ایــن حواشــی را می تــوان یــک 
عصبانیــت ناشــی از شــرایط جامعــه علیه هر 
کســی کــه در نظــم فعلــی کشــور مســئولیتی 
پذیرفته، دانست. فارغ از اینکه آنها که در دنیای 
کسب وکار آنلاین تلاش کرده اند خدمات بهتر و 

باکیفیت تری نسبت به رویه های گذشته به مردم ارائه دهند، 
چقدر چه از نظــر اعتقــادی و چه از نظــر رویکــردی با آنچه 
حاکمیــت در پــی آن اســت، همراهــی دارنــد یــا موافق انــد، 
نمی تــوان منکر این شــد که این اکوسیســتم نــوآور، یکی از 
دستاوردهای جوانان و نسلی است که از قضا خود این روزها 

بیشترین مطالبه گری و اعتراض را مطرح می کند.

 اما نباید از برخی خطاهای شناختی و اقدامات این 
زیســت بوم در مواجهه و در رابطه با حاکمیت هم 
غافل ماند و همه تقصیر را گردن برخی کاربران مغرض فضای 
مجازی یا کارمندان سابق و مهاجرت کرده این استارتاپ ها و 
کســب وکارها انداخت. واقعیت این اســت که اکوسیستم 
آنلایــن کشــور خطــا زیــاد کــرده؛ از شــکل و فرمــت رابطه با 
حاکمیت گرفته تا تلاش برخی چهره ها و کســب وکارها در 
ســال های گذشــته بــرای بهره منــدی حداکثــری از رانــت 
نزدیک شدن به دولت و ســکوت در برابر برخی تصمیمات 
نادرستی که در دو، سه سال اخیر به شدت این فضا را دولتی 

کرد.

 متأســفانه معدودی از بنیان گذاران استارتاپ های 
موفق کشور و برخی وی سی ها حتی تلاش شان این 
بوده که با محافظه کاری و مصلحت اندیشــی، چــه از طریق 
فعالیت های صنفی و چه ارتباطــات خصوصی با دولتی ها، 
صرفاً گلیم کسب وکار خود را از آب بیرون بکشند و چندان به 
این روزهای سخت و تلخ که حاکمیت و دولت به شدت مورد 
نقد جامعه قرار می گیــرد، فکر نکردنــد؛ روزهایی که نشــان 
می دهد کسب وکارها هر چقدر هم نوآور و به روز باشند، باز 
ممکن است از نزدیکی به ساختارهای قدرت، آن  هم به شکلی 
که صرفاً منافع خود را محور این روابط بدانند و کاربران و دیگر 
کسب وکارها را نادیده بگیرند، آسیب ببینند؛ آنها که از هول 
حلیم در دیگ افتادند و در یک برهه خــاص پای دولتی ها را 
آن قدر بــه این فضا بــاز کردند که برخــی از آنها خــود را محق 
دانستند که حتی در خصوص چگونگی راه اندازی کسب وکار 

یا حوزه های مستعد نوآوری در کشور هم فرمان و دستور صادر 
کنند! عارضه دولتی شدن اکوسیستم نوآوری کشور عارضه ای 
فراتر از خشم و حملات این روزهاســت و شاید این فرصتی 
باشد برای بازنگری در این رویکرد که شاید برای عده ای نان و 
منفعتی داشته باشــد، اما برای اکثریت چیزی جز خسران 

باقی نخواهد گذاشت.

 شــاید همیــن حرکت هــای انفــرادی و 
بسنده کردن به منافع چند کسب وکار 
و برند محدود بوده که حالا باعث شده خطاها به 
نام همه نوشــته شــود و آن وحدت و یکدســتی 
مورد نیاز برای دفاع از حقانیت این زیست بوم در 
بین اعضای آن دیده نشود. از حمله به سرآوا تا 
تلاش هــا بــرای تحریم دیجــی کالا، خــط اصلی 
حمله  چیزی نیست جز عصبانیت از عملکرد 
دولت در دیگــر عرصه هــا. آنها هم که بــه هر دلیلــی در این 
ســال ها ارتباط و مــراوده ای بــه اختیار یا بــه اجبار بــا دولت 
داشــته اند، از ترکش هــای ایــن خشــم فزاینــده مصــون 
نمی مانند. البته این مایه تأســف است، اما شــاید وقت آن 
رسیده باشــد که با محور قرار دادن منافع و حقانیت کلیت 
این زیست بوم از راهبردهای دیگری برای مراوده با حاکمیت 
صحبت کرد. باید خطاهای مختلف اکوسیستم استارتاپی 
در ســال های گذشــته را جبــران و بــرای بازطراحــی این فضا 
چاره ای اساسی اندیشید. نه در دام برنامه ها و آمال دولتی ها 
برای این فضــا افتــاد و نه به جــان یکدیگــر بیفتیــم و در پی 
حذف کردن آنها باشــیم که این روزها زیر آماج حملات قرار 
گرفته اند. م هم ترین خطاهایی را هم که مقصر آنها فعالان 

خود این زیست بوم هستند، می توان چنین برشمرد:

 فــارغ از خطاهــای مصداقــی در ســال های گذشــته در 
اکوسیستم چند خطای راهبردی انجام شده؛ خطاهایی که 
شاید از یک اکوسیستم نوپا و کم تجربه پذیرفتنی باشد، اما 
از بد حادثه شرایطی پیش آمده که آن خطاها حالا می توانند 

کشنده باشند.
 بــا بســیاری از بحران هــا و مســائل اکوسیســتم به عنوان 

مسئله ها و پدیده های روابط عمومی برخورد شده است. 
 امکان نقد و گفت وگو و تحلیل را از خودمان دریغ کرده ایم.
 به عدد و رقم دادن و کارهای مارکتینگی کردن بسنده شده 

است.
 بــه فالوئــر و اینفلوئنســری چســبیدیم، نه جریان ســازی 

رسانه ای.
 رســانه را تقلیــل دادیــم بــه جایــی بــرای گزارش هــای 

کسب وکاری.
 کل اکوسیســتم را به یک یــا دو نام گــره زدیم... حــالا زدن 
و نابــود کــردن آن یکــی، دو برند بــه معنــای نابــودی کل این 

اکوسیستم می تواند باشد.
 کسب وکارهای خردی را که از فضای شکل گرفته آنلاین به 

اشتغال و معیشت جامعه کمک کردند، ندیدیم.
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خسارات را جبران می کنیم
معاون علمی رئیس جمهور گفته 
این معاونت برنامه دارد که از شرکت های 
دانش بنیان و استارتاپ هایی که در حوادث 
اخیــر متضــرر شــده اند، بــا اختصــاص 

وام های بلندمدت و کم بهره حمایت کند.

 افت ۷۸ درصدی درآمد ویدی وود
 »ویــدی وود« کــه یــک پلتفــرم 
آنلاین ســاخت ویدئــو و موشــن گرافیک 
اســت، اعــلام کــرد بــه دلیــل اختــلالات 
اینترنــت، ۷۸ درصــد درآمدهایــش و ۹۰ 
درصد درآمد ۹ هزار نفر کــه از این پلتفرم 

درآمدزایی می کنند، کاهش یافته است.

 نامه نصر به رئیس جمهور
بیش از ۱۲۰۰ فعال حوزه فاوا  نامه 
نصر تهران بــه رئیس جمهور را بــرای رفع 
محدودیت پلتفرم های پرطرفدار و آزادی 

فعالان صنعت فناوری امضا کردند. 

 رئیس جدید سازمان تنظیم
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 
محمدامیــن آقامیــری را به عنــوان رئیس 
جدید سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات 

رادیویی معرفی کرد.

شــاپرک در نامــه ای بــه مدیــران شــرکت های پرداخت یــار 
اعلام کــرده کــه از ۲۴ آبــان، پایانه هــای اینترنتی فاقــد نماد 
یا دارای هویــت نامنطبق با مالــک نماد طی شــش هفته از 
تاریخ یادشده از ســمت این شرکت غیرفعال خواهند شد. 
انتشــار این نامه دوبــاره موجــی از انتقــاد و ناامیــدی را بین 

کسب وکارهای فعال در حوزه فین تک ایجاد کرده است.
به باور فعــالان حوزه فین تــک، این نامه تیر خلاصی اســت 
که حاکمیت می توانسته به کســب وکارهای فعال در حوزه 
پرداخت بزند؛ آن هم در شــرایطی کــه محدودیت اینترنت 
و اختلال ادامــه دار در این زمینه، فعالیت آنها را با مشــکل 
مواجه کــرده و باعث شــده ســرمایه گذاری در این بخش به 
حالت تعلیق درآید. مجموعه شــرایط در بخشنامه جدید 
نشان می دهد بیش از اینکه جلوی مقابله با قاچاق کالا و ارز 
گرفته شود، کسب وکارهای فین تکی که هنوز از سوی بانک 
مرکزی رگولاتوری آنها انجام نشده و دارای قوانین مشخص 
نیستند، دچار مشکل خواهند شد. از جمله آنها می توان 
به کســب وکارها و پلتفرم های تبادل رمزارز اشاره کرد که در 
صورت اجرایی شدن این بخشــنامه عملاً تمامی درگاه های 

آنها در داخل کشور بسته خواهد شد.
بررسی ها نشــان می دهد دستورالعمل پیشگیری و مقابله 

با قاچــاق کالا و ارز هیچ اشــاره ای بــه بحث رمزارز نداشــته، 
اما بخش عمده ای از این آســیب متوجه این کســب وکارها 
خواهد شد. مهدی شریعتمدار، رئیس هیئت مدیره انجمن 
فین تک، انتشار این نامه را در حالی که آنها مشغول رایزنی 
با بانک مرکزی بــرای انجام تمهیداتی در راســتای مدیریت 
بازار ارز بوده اند، تعجب برانگیز می داند. او انتشار این نامه 
از ســوی شــاپرک را باعــث افزایــش مــوج نارضایتــی در بین 
شــرکت های فعال در حوزه پرداخت عنوان و تأکید می کند 
که گرفتن تصمیم های غیرکارشناسی، آن هم در این شرایط 
کشور آن قدر زیاد شــده که دیگر حتی آنها انرژی ندارند که 

جلوی اجرای این نامه را بگیرند.
شــریعتمدار در مورد جزئیات این نامه گفت: »از دو هفته 
گذشته که قیمت ارز در کشور افزایش پیدا کرد، بانک مرکزی 
مجموعه تمهیداتــی را در نظــر گرفــت، ماننــد عرضــه دلار 
دیجیتال یا عرضه دلار ارزان قیمت در بازار. در کنار این کارها 
بانک مرکزی به پلتفرم های رمزارز و انجمن های صنفی اعلام 

کرد که سقف ورودی پلتفرم  رمزارز کاهش پیدا می کند.«
به گفته شــریعتمدار، ابتدا بانک مرکزی اعلام کرد ســقف 
ورودی پلتفرم های رمزارز به پنج میلیون تومان کاهش پیدا 
می  کنــد؛ امــا در نهایت بــا رایزنی هــای صنفی قرار شــد این 

سقف به ۲۵ میلیون تومان تغییر یابد.
به گفته او، بحث اینماد از بحث های قدیمی و باز این حوزه 
اســت که هنوز در مورد آن بحث های مختلف وجــود  دارد. 
او در ایــن مورد گفت: »بانک مرکزی اعــلام می کند این یک 
الزام قانونی است و نهادهای قانونی به او فشار می آورند که 
فعایت درگاه های بدون اینماد را متوقف کند. در حال حاضر 
میزان ســرویس هایی که اینمــاد دریافــت نکرده انــد فراوان 
است و حوزه هایی هم که در این زمینه تنظیم گری روی آنها 
صــورت نگرفته، گســترده اســت. چــرا وقتی دولــت وظیفه 
خودش را در بخش تنظیم گیری انجام نداده، باید این کار به 

تعطیلی صدها کسب  وکار منجر شود؟«
شــریعتمدار بــا اعــلام اینکــه کســب وکارهای فعــال در این 
بخش ماه ها صبر کرده اند تا مجوز فعالیت بگیرند و در حال 
مالیات دادن هستند، با ابراز ناامیدی گفت: »واقعیت این 
است که ما به عنوان نهاد صنفی دیگر برایمان اینکه جلوی 
اجرای این نامه گرفته شود یا خیر اهمیت ندارد، چون بیش 
از چهار ســال مداوم است که در همین وضعیت هستیم و 
این شرایط دیگر غیرقابل پذیرش اســت. این برخورد، عدم 
درک شرایط و فهم مسائل از طرف مقابل را به خوبی نشان 

می دهد.«

دستور شاپرک برای توقف فعالیت 
پایانه های اینترنتی فاقد اینماد 

با موج 
ناامیدی

چه می کنید؟ 

پس از انتشار مصاحبه معاون فناوری اطلاعات شرکت مخابرات ایران و انتقاد او از وزیر ارتباطات، شرکت مخابرات این 
گفت و گو را تقطیع شده و غیررسمی اعلام کرد 

انتقادی که تکذیب شد
توسعه فیبر نوری در کشور و برنامه وزارت ارتباطات برای 
پوشــش ۲۰ میلیون پورت فیبر نوری تا پایــان عمر دولت 
سیزدهم همیشه مورد انتقاد کارشناسان این حوزه بوده 
است. به باور این گروه، با توجه به تجربه شکست خورده 
توســعه فیبر نوری در دهــه ۹۰ و کمبود ســرمایه گذاری و 
مشــکلات در توسعه زیرساخت های شــبکه فیبر نوری، 
این پروژه بلندپروازانه اســت. در جدیدترین اظهار نظر، 
معاون فناوری اطلاعات شــرکت مخابرات پروژه پوشش 

۲۰ میلیون فیبر نوری وزارت ارتباطات را زیر سؤال برد.
ســید میثــم ســیدصالحی، معــاون فنــاوری اطلاعــات 
شرکت مخابرات ایران که در کارنامه کاری خود مدیریت 
پیام رســان پرســروصدای »ســروش« را هــم دارد، در 
مصاحبــه ای بــا روزنامــه جــوان بــه انتقــاد تنــد از برنامه 
توســعه ای فیبــر نــوری وزارت ارتباطات پرداختــه و گفته 
اســت: »روز اول بایــد می گفتیــم آقــای وزیر شــما بر چه 
مبنایی می گویی به ۲۰ میلیون پورت FTTH نیاز است؟ 
مبنــای خــودت را بگــو. یــا نمی دانــی پــورت چیســت یــا 
نمی دانی ۲۰ میلیون چه مقدار است! کجای دنیا چنین 

سرویسی دارد؟!«

او ادامه داده است: »شما در مورد کشوری که کوچک تر 
از یکی از استان های کوچک ماست صحبت می کنی یا 
درباره کشــور های صاحب فنــاوری؟ فرانســه ۶۰ میلیون 
پــورت ADSL دارد، به ســمت FTTH هم حرکــت کرده  و 
۱۰ تا ۱۲ درصد سرویس FTTH دارد. ما کلاً با ۱۰ میلیون 

کاربر می خواهیم به ۲۰ میلیون FTTH برسیم.«
ســیدصالحی در واکنــش بــه این ســؤال کــه »آیــا وزارت 
ارتباطات توســعه این پــروژه را به مخابرات ســپرده؟«، با 
اعلام اینکــه »با گفتن اتفاقــی نمی افتــد«، توضیح داده 
اســت: »همیــن! فقــط بــا گفتــن کــه اتفاقــی نمی افتــد. 
می گویند پنــج تا قورباغه در اســتخر بودند، یکــی از آنها 
تصمیم گرفت بیرون بپرد، حالا چند قورباغه در استخر 
هســتند؟ همچنان پنج قورباغه؛ چــون آن قورباغه فقط 
تصمیم گرفته و نپریده اســت! الان هم وزارت ارتباطات 
نشســته پشــت در های بســته و بــرای خــودش تصمیم 
گرفته، قواعدی هم که می گذارد با قواعد بازار همخوانی 
ندارد. مخابرات مســیر خودش را می رود و ان شــاءالله تا 
سال ۱۴۰3 و ۱۴۰۴ در پنج میلیون پورت سرویس خواهد 
داد. الان دو میلیــون پوشــش دارد و ۲۰۰ هــزار عــدد هــم 

ارائه شده  است. بعد هم بروید ببینید FCP ها چه مقدار 
راه انداخته انــد و آنها چه می گویند. ولــی ببینید رویکرد 
وزارتخانه چیســت و از کدام حمایت می کنــد. وزیر با ما 

عکس دارد یا با FCPها؟ این دیگر تابلو است!«
چند ساعت بعد از بازنشر این گفته های معاون فناوری 
اطلاعــات شــرکت مخابــرات در مصاحبــه بــا روزنامــه 
جوان، شرکت مخابرات با انتشــار جوابیه ای اعلام کرده 
صحبت های ســیدصالحی و انتقادش از برنامه توسعه 
فیبــر نــوری وزارت ارتباطــات غیرحرفــه ای و ناقــص بوده 
است. مخابرات در این جوابیه اظهار داشته که گفته های 
ســیدصالحی در ایــن زمینــه غیررســمی بــوده و موجب 

سوءبرداشت شده است. 
در این جوابیــه با اعلام اینکــه وزارت ارتباطــات و فناوری 
اطلاعــات همــواره حامــی شــرکت مخابــرات ایــران در 
بخش های مختلف بوده، آمده است: »مصاحبه معاون 
فناوری اطلاعات شرکت مخابرات ایران با روزنامه جوان 
به صورت کامل منتشر نشده و این مصاحبه بخش های 
تکمیلی داشــته و انتشــار ناقــص آن از اخــلاق و انصاف 

رسانه ای به دور بوده است.«
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رگولاتوری
R E G U L A T I O N

در جلسه زارع پور با فعالان حوزه فاوا چه گذشت و مهم ترین 
نگرانی های مطرح شده از سوی کسب وکارهای این حوزه چه بود؟

نگذاشتیم اینترنت کامل قطع شود!

REPORTگزارش

عیسی زارع پور، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 
۱۵ آبان ۱۴۰۱ در جلسه ای با ۱۲ تن از فعالان حوزه 
فاوا در خصوص محدودیت های اینترنت گفت و گو 
کــرد. در ایــن جلســه عــلاوه بــر زارع پور، تعــدادی 
از معاونان وزیــر ارتباطــات و نمایندگانــی از نظام 
صنفی رایانه ای، اتحادیه کشوری کسب وکارهای 
اینترنتــی و چند تــن از فعــالان کســب وکاری این 

حوزه حضور داشتند.

 چالــش بــزرگ منابــع انســانی و 
ناامیدی از آینده

طبــق شــنیده های »راه پرداخت« در این جلســه 
۱۵ موضوع توســط حاضران مطرح شــد و فعالان 
کسب وکاری تلاش کردند در این فضا دیدگاه ها و 
چالش های خود را بیان کنند. اولین موضوعی که 
در این میان مطرح شد، بحث حضور نمایندگان 
بخش خصوصــی در کمیته هــای نه گانــه کارگروه 
اقتصــاد دیجیتــال بــود کــه بــه گفتــه حاضــران، 
مصوبــات کارگروه ویــژه اقتصــاد دیجیتــال بدون 
اعمــال  نظــر بخــش خصوصــی تصویــب و ابلاغ 
می شــود. از ســوی دیگر مجموعه شــرایط نشان 
می دهــد وضعیــت پیش آمــده منجــر شــده کــه 
کارفرماها و اپراتورها نسبت به پرداخت مطالبات 
پیمانکاران در زمان موعــود تخطی کنند و این امر 
سبب تضعیف پیمانکاران و ازدست دادن نیروهای 

انسانی شده است.
موضــوع دیگر مطرح شــده در این جلســه، بحث 
مشــکلات فنی اپلیکیشــن های داخلــی از جمله 
بحث توســعه نرم افزارهــا و اختــلال و قطعی آنها 
بود. در این جلسه بر نیاز دسترسی به شبکه های 
اجتماعی برای تعامل با دنیــا؛ خصوصاً بازرگانان 
تأکیــد شــد و در خصــوص وضعیــت اســفناک و 
بحرانی نیروی انسانی و افزایش مهاجرت نیروی 
کار خبره حوزه فــاوا به علت کاهش ســرمایه های 
اجتماعی و کاهش امید در جامعه به طور مفصل 
مطالبی بیان شد. همچنین در خصوص وضعیت 
بحرانی صنعت نرم افزار به واســطه تداوم شرایط 
بحرانی کشور از جمله وجود تحریم های خارجی 
و داخلی و تأثیر آن در کاهش تعداد فعالان حوزه 
و کوچک شــدن فعالان باقی مانده مطالبی مطرح 
شد. در این جلسه به صادرات نرم افزار و مباحثی 
که پیش از این نیز از سوی وزارت فاوا مطرح می شد 
اشاره شد و فعالان، جایگزینی آن به جای صادرات 
نفت را در شرایط کنونی تنها یک شوخی دانستند 
که در دوره ای نه چنــدان دور به عنــوان برنامه های 
دولت مردان و فعالان اقتصادی حــوزه فاوا مطرح 
می شد. در این جلسه همچنین بسیاری از فعالان 
کســب  وکاری بــا گلایــه از وزیــر ارتباطــات در دوره 
بحران بیان کردند: »انتظارات ما از وزیر به مراتب 
بیــش از چیــزی بــود کــه رخ داد. ارتباط رســانه ای 
ضعیــف و ناکارآمــد وزارت فــاوا بــا مــردم موجــب 
دلسردی جدی بدنه فعالان کسب وکاری این حوزه 

شــده؛  چراکه ایــن ارتبــاط ضعیف هم بــه اعتماد 
مــردم و هــم کســب وکارهای فعــال در ایــن حــوزه 

به شدت لطمه وارد کرده است.«

 مشکلات را درک می کنم
عیســی زارع پــور، وزیــر ارتباطــات در پاســخ بــه 
موضوعــات مطرح شــده توســط حاضــران گفت: 
»طی این مدت وزارت فاوا برای جلوگیری از قطعی 
کامل اینترنت بســیار تلاش کرده و برخلاف سال 
۹۸ که ۱۱ روز کل اینترنت قطع بــود، در چند وقت 
اخیر اینترنت ثابت جز در موارد محدود اکثراً برقرار 
بوده اســت.« زارع پور با اشــاره به اینکه پلتفرم ها 
و صاحبــان کســب وکارها ســرمایه های کشــور 
هستند، تأکید کرد: »پلتفرم ها و کسب وکارهایی 
در کشور فعالیت می کنند که بخش های مختلف 
هم باید بدانند آنان در خلق ثروت، رفاه، آسایش 
و اشــتغال بــرای مــردم تأثیرگــذار هســتند و باید 
نگاه به آنان تغییر کند.« او ادامــه داد: »در دو ماه 
گذشته سعی کردیم این شرایط را مدیریت کنیم 
و محدودیت هــای اینترنــت را بــه حداقــل ممکن 
برســانیم؛ طوری که تمام ســرویس های مربوط به 
داخل کشور بدون هیچ مشکلی مشــغول به کار 
بودنــد.« وزیــر ارتباطــات حمایــت از پلتفرم های 
داخلی بــرای ارائه ســرویس بهتر به مــردم را یکی 
دیگر از اقدامات انجام شده در این ایام عنوان کرد 
و گفت: »از این فرصت برای توســعه و حمایت از 
پلتفرم های داخلی برای ارائه سرویس بهتر به مردم 
استفاده کردیم تا در صورت برگشت پلتفرم های 
خارجی نیز مردم در انتخاب پلتفرم های خارجی در 
رقابت با داخلی ها، به استفاده از داخلی ها تمایل 
داشته باشند.« وزیر ارتباطات درباره این موضوع 
کــه بخــش خصوصــی به تنهایــی تــوان و امــکان 
ســرمایه گذاری توســعه ارتباطــات ثابــت را ندارد 
نیز گفــت: »۲۰ هزار میلیــارد تومان برای توســعه 
اینترنت ثابت لحاظ شده اســت.« او در پاسخ به 
انتقادات فعالان کسب وکارهای بخش خصوصی 
نسبت به شرایط موجود حوزه ICT تصریح کرد: 
»من مشــکلات و مســائل مــردم و کســب وکارها 
در ایــن شــرایط را کامــلاً درک می کنم و بــرای حل 
این مشــکلات تــلاش کردیم بقیــه مجموعه های 
تصمیم گیر را نیز همراه کنیم.« زارع پور به آیین نامه 
تصویب شــده بــرای حمایــت از کســب وکارهای 
مجازی اشاره کرد و گفت: »در این آیین نامه برای 
نخســتین بار دارایی های نامشهود کسب وکارها 
می توانــد به عنــوان وثیقــه مــورد قبــول بانک هــا 
قرار گیــرد و معافیت هــای مالیاتی مناســبی برای 

کسب وکارها مجازی در نظر گرفته شده است.«
وزیر ارتباطات تصریح کرد: »مشکل کمبود نیروی 
انســانی متخصص و مهاجرت نیروهــای موجود 
از مشــکلات جــدی ایــن بخش اســت کــه باید با 
همراهــی و همــکاری فعــالان ایــن حــوزه بــرای آن 

راه حلی پیدا کنیم.«

مرکــز ملــی فضــای مجــازی در گزارشــی حجــم بــازار 
اینســتاگرام در ایران را ۷۰ هــزار میلیارد تومان در ســال 
اعــلام کــرده و گفته اســت کــه حجــم بــازار اینســتاگرام 
نســبت بــه کل اقتصــاد دیجیتــال کشــور ۷.3 درصــد 
اســت. ایــن آمــار در حالــی از ســوی مرکــز ملــی فضــای 
مجازی اعلام شده که پیش از این معاون وزارت صمت با 
غیرواقعی دانستن خسارت کسب وکارها از محدودیت 
اینترنــت گفتــه بود کــه ســهم فروشــندگان محصولات 
اینســتاگرامی فقط ســه درصد از کل اقتصاد دیجیتال 

ایران را تشکیل می دهد.
همچنین در همین زمینه امین کلاهدوزان، رئیس مرکز 
توســعه تجارت الکترونیکــی در مصاحبه بــا خبرگزاری 
ایرنا اعلام کرده بود که گردش مالی تجارت الکترونیکی 
در فضــای اینســتاگرام در ســال گذشــته بیــن ۲۵ تــا 3۰ 
همت بــوده کــه حــدوداً ۲.۷ درصــد از کل گــردش مالی 

تجارت الکترونیکی کشور را شامل می شود.
طــی بیــش از یــک مــاه گذشــته آمارهــای مختلفــی از 
خســارت قطعی و محدودیت اینترنت به کسب وکارها 

کــه  اعــلام شــده  ایــن زمینــه  منتشــر شــده و در 
کسب وکارهای خرد به دلیل فیلتر اینستاگرام بیشترین 
خسارت را دیده اند. در مقابل این خسارت های چند ده 
میلیاردی به کسب وکارها بابت این محدودیت، مدیران 
دولتی و وزرا از سخنگوی دولت گرفته تا وزیر ارتباطات و 
معاونان وزارت صمت با اعلام اینکه اینترنت در کشــور 
در حالــت عــادی اســت و تنهــا دو پلتفــرم )اینســتاگرام 
و واتــس اپ( فیلتــر شــده اند، آمــار خســارت در ایــن 
زمینــه را غیرکارشناســی، بزرگ نمایی شــده و غیرواقعی 

دانسته اند.
همچنیــن در حالــی کــه دولت بــه آمارهــای اعلام شــده 
از ســمت صنــف فعــال در حــوزه فنــاوری اطلاعــات 
ماننــد ســازمان نظــام صنفــی رایانه ای یــا اتــاق بازرگانی 
اعتقاد ندارد، خــود آمــاری متناقض از میزان خســارت 

کسب وکارها اعلام می کند.
نمونه بارز آن تفاوت آمار سهم بازار اینستاگرام در بازار 
اقتصاد دیجیتال کشــور اســت. علیرضا شــاه میرزایی، 
معاون وزیر صمت در اواخر مهرماه با دروغ خواندن آمار 

جایگزین های ایرانی 

اینستاگرام؟
مرکز ملی فضای مجازی فهرستی از 10 کسب وکار ایرانی 

همانند دیجی کالا، دیوار و شیپور ارائه داده که به زعم آنها 
امکانات کارکردی و تجاری اینستاگرام را دارند
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خسارت کسب وکارها از فیلتر اینستاگرام گفت که سهم 
فروشندگان محصولات اینستاگرامی فقط سه درصد از 
کل اقتصاد دیجیتال ایران اســت. حالا هم در یک آمار 
متناقض مرکز ملی فضای مجازی اعــلام کرده که حجم 
بازار اینستاگرام حداکثر ۷.3 درصد از اقتصاد دیجیتال 

کشور را تشکیل می دهد.

 حجم بازار اینستاگرام در سه لایه اقتصاد 
دیجیتال

مرکز ملی فضــای مجازی در گزارشــی تفصیلــی به آمار 
کسب وکارهای دیجیتال در سکوهای داخلی و خارجی 
پرداختــه اســت. در ابتــدای این گــزارش اعلام شــده که 
سکوهای داخلی قابلیت میزبانی از کسب وکارهای خرد 
را داشته و می توانند بستر مناسبی برای خریدوفروش و 
پشتیبانی از صنوف و مشاغل مختلف باشند. در همین 
زمینه نیز ۱۰ سکوی داخلی را از حیث امکانات کارکردی 
و تجاری با نمونه مشــابه خارجی مقایســه کرده اســت. 
نکته جالــب این مقایســه این اســت که دیوار، شــیپور، 
دیجی کالا و باسلام در جدول مقایسه با اینستاگرام قرار 

گرفته اند که یک شبکه اجتماعی است.
در بخــش دیگــر ایــن گــزارش بــه ارائــه آمــار از ســهم 
اینســتاگرام در اقتصاد دیجیتال کشــور پرداخته شــده 
اســت. در این زمینه مرکز ملی فضای مجازی با استناد 
به تعریف دو اقتصاددان اعلام کرده که اقتصاد دیجیتال 
به سه لایه هسته )اقتصاد اپراتورها(، اقتصاد دیجیتال 

)اقتصــاد خدمــات دیجیتــال مبتنــی بــر اینســتاگرام( 
و اقتصــاد دیجیتالی شــده )کســب وکارهای فعــال در 
اینســتاگرام، مشــاغل خانگــی و…( تقســیم می شــود، 
بنابراین اقتصاد اینســتاگرام نیز در این سه بخش مورد 

بررسی قرار گرفته است.
در گام اول مرکــز ملــی فضــای مجــازی بــا اســتناد بــه 
گزارش هــای مختلفــی کــه در این زمینه منتشــر شــده، 
اعلام کرده کــه حجم بازار اینســتاگرام در ایران در ســال 
۷۰ هــزار میلیارد تومان اســت کــه به گفته نویســندگان 
گزارش، اگر بخش های فاقد آمار را به صورت تخمینی به 
آن اضافه کنیم، حداکثر ۷.3 درصد از اقتصاد دیجیتال 
کشــور را تشــکیل خواهد داد. در این زمینه تأکید شده 
که این ۷.3 درصد نسبت حجم بازار اینستاگرام به کل 
اقتصاد دیجیتال کشور بوده و سهم اقتصاد اینستاگرام 
نســبت به تولیــد ناخالــص داخلی بســیار کمتــر از این 

مقدار است.
در همیــن زمینه به ســهم ترافیک اینترنت اینســتاگرام 
در کشور اشاره شده است. طبق این آمار سهم ترافیک 
اینســتاگرام از کل حجــم بــازار فــروش ترافیــک توســط 
اپراتورهای ثابت و سیار ۵۰ درصد بوده و معادل 3۰ هزار 
میلیارد تومان در ســال جمع بندی شــده اســت. همین 
آمار نشــان می دهد که بــا فیلتــر اینســتاگرام از بیش از 
یک ماه گذشــته تاکنون ۵۰ درصــد ترافیــک اپراتورهای 
ثابت و ســیار کشــور از دســت رفته و این گــروه متحمل 

خساراتی شده اند.

پاسخ تترلند به گزارش خبرگزاری رویترز

اطلاعات درباره تترلند کذب است

ANNOUNCEMENTاعلان

در تاریخ ۴ نوامبر ۲۰۲۲ )۱3 آبــان ۱۴۰۱( خبرگزاری 
رویتــرز گزارشــی بــا عنــوان »بــا وجــود تحریم هــا، 
بایننس به شرکت های ایرانی کمک کرد تا هشت 
میلیارد دلار معامله کنند« منتشر کرد که در متن 

آن، دو مرتبه از »تترلند« نام برده شده است.
در ایــن گــزارش، رویتــرز مدعــی شــده بــا وجــود 
تحریم های وضع شــده علیه ایران، اکسچنج های 
ایرانی با صرافی بین المللی بایننس مراودات مالی 
و تجــاری دارنــد و مبــادلات ایرانیــان از ایــن طریق 
انجام می شود. شایان ذکر است که ساعاتی پس 
از انتشــار این گــزارش، تترلنــد دلایل خــود را برای 
کذب بــودن ادعا و فرضیه مطرح شــده رســماً برای 
رویترز ارســال کــرد؛ امــا تا کنــون و پس از گذشــت 
بیش از ســه روز، همچنان هیچ پاســخی دریافت 

نکرده است.
تترلند خود را ملزم می داند برای شفاف سازی اذهان 

عمومی به نکات زیر اشاره کند:
۱. در گزارش »چیِن آنالیسیس« با عنوان »جرائم 
رمزارزی ۲۰۲۲« که در فوریه ۲۰۲۲ منتشر شد، هیچ 
اشاره ای به تترلند نشــده و فقط نام سه اکسچنج 
دیگر ذکر شده است. این در حالی است که رویترز 
در متــن گــزارش خــود اذعــان کرده کــه در گــزارش 
چیِن آنالیسیس به نام تترلند اشاره شده؛ بنابراین 
ایــن موضــوع کذب محــض اســت و ایــن موضوع 
بدیهی بی شــک صحت کل گــزارش را زیر ســؤال 

خواهد برد.
۲. در فایل هایــی کــه رویتــرز از ریزتراکنش هــای 
صرافی های ایرانــی در گزارش خود منتشــر کرده، 
هیــچ تراکنــش و مــدرک رســمی و معتبــری درباره 
تترلند وجود ندارد و صرفاً نام پنج صرافی آمده که 
نام تترلند در میان آنها نیست و ادعای مطرح شده 

فاقد مستندات است.
3. در بخش دیگــری از گزارش رویترز آمده اســت 
کــه »از تترلند درخواســت پاســخ گویی کردیم؛ اما 
هیچ پاسخی دریافت نشــده اســت«. در  این  باره 
نیز اعلام می کنیم هیچ گونه درخواســتی از رویترز 
دریافــت نکرده ایم تــا بخواهیم پاســخی بــرای آن 

داشته باشیم.
۴. تترلنــد مرجــع تخصصی تبــادل تتــر/ تومان 
است و از سال ۱3۹۶ و هم زمان با آغاز فعالیت مان 

تاکنــون، در بســتری امــن و مطمئــن و بــا تمرکز بر 
انجــام معامــلات در داخــل کشــور و اســتفاده از 
دانش متخصصــان بومــی، تمام زیر ســاخت ها و 
فناوری های لازم را فراهم آورده و به هیچ سرویس و 

نهاد خارجی وابستگی نداشته ایم.
۵. تترلنــد هیچ گونــه اکانــت رســمی و غیررســمی 
تجاری یا شخصی در بایننس نداشته و ندارد. در 
تمامی پنج سال اخیر، معاملات تترلند به صورت 
تخصصــی تتــر/ تومــان بــوده و بدیهی اســت که 
معاملات تتر/ تومان از طریق صرافی بین المللی 
بایننــس بــا وجــود تحریم هــای وضع شــده علیــه 
ایرانیان، انجام نخواهد شد. خاطرنشان می کنیم 
ســرویس »مبــدل تترلنــد« کــه بــا کارمــزد رایگان 
به تازگی راه اندازی شده، به هیچ  کدام از صرافی های 
خارجی بایننس و کوکوین و اف تی ایکس وابستگی 

ندارد.
۶. تترلند به عنــوان کســب و کار آنلاین خصوصی 
فعال در حوزه تبادل رمزارز، هیچ گونه مراودات مالی 
و تجاری با سازمان ها و ارگان های دولتی و نظامی و 
شبه نظامی ندارد و خدمات خود را صرفاً به کاربران 
ایرانی اعم از اشخاص حقیقی یا حقوقی با مالکیت 
خصوصــی و با انجــام احراز هویت ســخت گیرانه 
به منظــور تبــادلات رمــزارز در داخــل کشــور ارائــه 

می دهد.
»شــفافیت« ارزشــی بنیادین در تترلند است که 
به آن پایبنــد هســتیم و همــواره در این پنج ســال 
ســرویس دهی بــه هم وطنــان عزیــز ، تمــام تــلاش 
خود را کرده ایم تا با آنان صادق و شــفاف باشــیم و 
به  خاطر منافع خود، به  هیچ  عنوان امنیت دارایی 
کاربــران را بــه خطــر نیندازیم. بــا توجه  به ســوابق 
درج شده در بلاگ تترلند، هر زمان دارایی کاربران در  
معرض خطر بوده، به  سرعت و بدون جهت گیری 
هشدارهای لازم را داده و تمامی نکات امنیتی را به 

کاربران اطلاع رسانی کرده ایم.
در پایــان نیز اعــلام می کنیم کــه وظیفه مــا در تیم 
تترلند همواره ارائه بستری امن و سریع و مطمئن 
به منظور تبادل تتر برای هم میهنان مان است و در 
این زمینه با تکیه بر دانش و تخصص تیم متشکل 
از جوانان و نخبگان کشــور عزیزمان، کوشیده ایم 

این امر مهم را محقق کنیم.
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آیا مراکز مختلف توانسته اند 
نوآوری را به صنعت معدن 

بیاورند؟

مشکلی به نام  
جزیره های نوآوری

سلمان نصر اعتقاد دارد مشکل در این موضوع تعدد 
این مراکز اســت که به نظرم نه تنها مفید نیست، بلکه 
آســیب زا نیز هســت؛ چون باعث عدم تمرکز می شود. 
یک آسیب جدی این است که راه اندازی مراکز نوآوری 
بــه یــک کالای لوکــس بــرای بســیاری از هلدینگ هــا یا 
صنایع تبدیل شده اســت. او می گوید: »اگر قرار است 
گره از مشکلات صنعت کشور باز کنیم، باید در تعامل 
بیشــتر باشــیم، نــه اینکــه هــر کســی در جزیــره خــود 

مشغول باشد.
ایمینو تاکنون با برگزاری رویدادهای دایان شیوه و مشی 
خود را نشــان داده اســت. اگر بــه ایمینــو به عنوان یک 

هاب نگاه شــود و آزادی عمل و بودجه متناســبی به آن 
اختصاص یابد، قطعــاً همه از همگرایــی انرژی هایمان 
ســود خواهیــم بــرد. ایــن پراکندگــی بــه نفــع هیچ کس 
نیست. متأســفانه همین پراکندگی در سرمایه گذاری 
هم مشــهود اســت. معاونت علمی و فناوری، صندوق 
کار وزارت صمــت، صنــدوق نــوآوری و شــکوفایی و 

بسیاری دیگر هم راستا نیستند.
حداقل تخصصی هم نیســتند. اینها بایــد به تجمیع 
برســند تــا بتوانیــم شــاهد اتفاقــات مثبــت باشــیم. 
همان طــور کــه عــرض کــردم، ایمینــو نمی خواهــد 
ســاختار شــتاب دهی را تکــرار کنــد. عمــده هــدف 

۹۰۰

جا و مکان نوآوری
L O C A T I O N

گفت وگو با سلمان نصر،  مدیر نوآوری و شتاب دهی ایمینو 

در تب وتاب و موج نوآوری دهه اخیر در ایران و جهان، 
صنایع مختلفی دچار تغییرات بنیادین شدند؛ اما 

یکی از مهم ترین شاخه های اقتصادی در کل جهان از 
این بازی عقب ماند. معادن و صنایع معدنی به شکل 

قابل توجهی با نوآوری و این موج فناورانه همراه نشدند. 
این در حالی است که هم عیار ذخایر معدنی در حال 

کاهش است و هم دسترسی سطحی آنها و هم اینکه در 
پروسه استخراج فرآوری و تبدیل به محصول مشکلات 

و چالش های فراوانی پیش روی این حوزه وجود دارد. 
هرچند تاکنون شرکت های فناور زیادی در حوزه معادن 
و صنایع بزرگ محصولات متنوعی تولید کرده اند، اما 
سهم نوآوری این حوزه نسبت به سایر حوزه ها بسیار 

ناچیز است. عدم استقبال نوآوران از حوزه هایی مانند 
صنایع بزرگ و معادن و صنایع مرتبط با استخراج دلایل 

مختلفی دارد. اما شاید مهم ترین مشکل نبود حلقه های 
پیونددهنده باشد. پیشرفت های علمی و پژوهش های 

دانشگاهی بسیاری درباره حل چالش های این حوزه 
اتفاق افتاده و محصولات بومی زیادی هم وجود دارد، 

اما فاصله میان دانشگاه و بازار و نبود مسیر های ارتباطی 
بین این دو موجب شده هم صنایع و منابع معدنی 

کشور در بهره وری و حل چالش ها به مشکل بخورند و 
هم شرکت هایی که راهکارهای خلاقانه و بومی برای حل 

این چالش ها دارند، صدایی نداشته باشند و نتوانند 
محصول خود را به بازار معرفی کنند. سازمان توسعه و 

نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران )ایمیدرو( چند روز 
پیش رویدادی را با هدف اتصال و شبکه سازی نوآوران 

و شرکت های دانش بنیان با عنوان دایان۳ در حوزه 
HSE برگزار کرد که در آن چهار شرکت دانش بنیان در 

حوزه های مرتبط با معادن و صنایع معدنی محصولات 
خود را به فعالان این حوزه ارائه دادند. در حاشیه 

این رویداد با سلمان نصر، مدیر مرکز نوآوری ایمینو 
مصاحبه کردیم و از او درباره اهداف و فلسفه وجودی این 

رویداد و مرکز نوآوری ایمینو پرسیدیم.

آقــای نصــر لطفــاً دربــاره ایمینــو و 
برایمــان بگوییــد. ماهیــت  فعالیت هــای آن 
رویدادهــای دایان چیســت و چه هدفــی را دنبال 

می کند؟
ایمینــو حلقــه اتصــال دانــش و فناوری هــای نوین به 
چرخه معادن و صنایع معدنی کشور است. با توجه 
به اهمیت این بخش و لزوم حرکت به سمت نوآوری، 
سازمان توسعه و نوســازی معادن و صنایع معدنی 
ایران )ایمیدرو( در راستای بسط، توسعه و حمایت از 
کسب و کارهای نوپا )استارتاپ ها( این مرکز را با تمرکز بر 
نوآوری و انتقال فناوری در شهریورماه ۱3۹۹ راه اندازی کرد. 
مرکز نوآوری و شتاب دهی ایمینو با هدف ترغیب فناوران و 
نوآوران به ایده پردازی در بخش معادن و صنایع معدنی، 
تسهیلگری و شبکه سازی در اکوسیستم نوآوری بخش 
معدن در راستای توسعه بازار و کاهش هزینه ها و افزایش 
بازدهی کار برای هســته های فناور تشــکیل شده است. 
سلسله رویدادهای دایان که اکنون ســومین رویداد آن را 

برگزار کردیم، در جهت شبکه ســازی و هم رسانی بخش 
نوآوری با صنایع معدنی و حوزه معدن برگزار می شود. در 
دایان های قبلی حوزه فولاد و ماشین آلات را برگزار کردیم 
و امروز دایان3 در حوزه HSE یا ســلامت و ایمنی محیط 
زیست برگزار شد.  دایان۴ هم در حال برنامه ریزی است 
که برنامه آن به طور اختصاصی در حوزه اکتشاف تدوین 

خواهد شد.

 ایــن رویدادهــا چــه ســاختاری دارنــد و 
مخاطبان آن چه کسانی هستند؟

ایمینــو بــه ایــن بینــش رســیده کــه رویدادهــای بــزرگ 
نتیجه بخش نیســت یــا نتایــج آن بســیار اندک اســت، 
بنابرایــن بــا برگــزاری پیش رویداد هــای کوچک تر ســعی 
می کنیم همان نتیجه ای را بگیریم که در صورت برگزاری 
رویــداد بزرگ تــر خواهیــم گرفــت. در ایــن شــیوه ابتــدا 
شــرکت های دانش بنیــان را از طریــق مبــادی مختلــف، 
شناســایی و جــذب می کنیــم؛ ســپس بــا  بررســی و نظر 
کارشناســان آنها را غربال کرده و از بین آنها چند شرکت 
را انتخــاب می کنیــم. ایــن تیم هــا، تیم هایی هســتند که 
قابلیت ارائــه محصول شــان را دارند. در یک نشســت با 
حضور مدیران مختلف از جمله مدیــران ایمیدرو نیازها 
و چالش هــای ایــن شــرکت های دانش بنیــان شناســایی 
می شود. به این ترتیب محتوای رویداد را از پیش تعیین 
کرده ایــم، نیازهــا را شــناخته ایم و اهدافــی را کــه بایــد در 
برگزاری رویداد اصلی به آن برسیم، بسیار مؤثرتر تدوین 

خواهیم کرد.

 شرکت های دانش بنیان در حوزه معادن 
و صنایــع معدنــی بــا چــه چالش هایــی روبــه رو 

هستند؟
بــا توجــه بــه تجربــه ای کــه داریــم، ســه چالــش اصلــی 
دانش بنیان هــا را درک کرده ایــم. عمــده چالش هــای ایــن 
شــرکت ها در سه بخش تقســیم بندی می شــود. چالش 
اول، تأمین مالی؛ چالش دوم، توســعه محصول و چالش 
سوم هم توســعه بازار اســت. ایمینو با توجه به رسالتش 
قصد دارد بین ذی نفعان حوزه معــادن و صنایع مرتبط و 
شــرکت های دانش بنیان ارتباط ایجاد کند؛ شــرکت های 
دانش بنیانــی که محصولــی دارند، امــا به آنها فضــا داده 

نشده است.

فقط                                                     استارتاپ...
 دعوت ثروت ستارگان از 
استارتاپ های فین تکی 

شنبه های استارتاپی  
ثــروت ســتارگان، ســرمایه گذار خطرپذیر 
حوزه فین تک اســت کــه در حــال حاضر 
۱۵ اســتارتاپ فین تــک در پورتفوی تحت 
مدیریــت خــود دارد و به منظــور ارتبــاط 
مستمر با اکوسیستم استارتاپی، رویداد 
»شــنبه های اســتارتاپی« را از اواســط 
شــهریورماه ســال جــاری راه انــدازی کرده 
اســت. در ایــن رویــداد اســتارتاپ های 
فین تــک متقاضی جــذب ســرمایه، پس 
از بارگــذاری درخواســت خود در ســامانه 
»ستاره شــو« )از طریق وب سایت شرکت 
ثــروت ســتارگان( و غربــال اولیــه توســط 
 Pitch( »کارشناسان به جلسه »پیچدک
deck( دعوت می شوند. سامانه ستاره شو 
پورتالی است که به منظور تسهیل ارتباط 
بــا اســتارتاپ های متقاضــی ســرمایه در 
ســایت ثــروت ســتارگان راه انــدازی شــده 
اســت. دعــوت از اســتارتاپ ها بــرای ارائه 
کوتاه یا همان پیچدک در رویداد هفتگی 
شــنبه های اســتارتاپی، مختــص روزهای 
شــنبه نبــوده، اما دلیــل انتخاب ایــن نام، 
اختصاص داشــتن تمام شنبه های هفته 
بــه دعــوت از استارتاپ هاســت. فائــزه 
ســجادیان، مدیر ســرمایه گذاری شرکت 
ثروت ســتارگان در این باره اظهار داشت: 
اســتارتاپی،  شــنبه های  جلســه   »در 
همزمــان بــا جلســه پیچــدک، خدماتــی 
چــون مشــاوره های فنــی و تخصصــی، 
مشــاوره کســب وکار و توســعه ارتباطــات 
در صــورت درخواســت تیم هــا و معرفــی 
بــه ســایر ســرمایه گذاران مرتبــط بــه آنها 
ارائــه می شــود.«  مدیــر ســرمایه گذاری 
شــرکت ثــروت ســتارگان دربــاره فراینــد 
بررســی درخواســت در ستاره شــو بیــان 
کــرد: »تیم هــای اســتارتاپی متقاضــی 
ســرمایه گذاری، از طریــق این ســامانه در 
ســایت ثــروت ســتارگان ثبت نــام کــرده و 
درخواســت خــود را بارگــذاری می کننــد. 
پس از بررسی شــاخص هایی نظیر حوزه 
فعالیت استارتاپ، مقدار سرمایه گذاری 
مــورد نیــاز و صحت ســنجی اولیــه طــرح  
کســب وکار بــه جلســه پیچــدک دعــوت 
خواهند شد و در صورت تأیید کمیته وارد 

مرحله ارزیابی موشکافانه می شود.«

NEWSخبر
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هشــتم نوامبــر روز خونین بــازار ارزهــای دیجیتــال بود. 
بیت کویــن حمایت چنــد ماه اخیــرش را از دســت داد و 
با ۱۶ درصد ســقوط کمترین قیمت یک سال گذشته را 
به خود دید. این اتفاق از اســتعفای مدیرعامل شــرکت 
آلمدا ریسرچ شروع شــد. آلمدا ریســرچ قبلاً با صرافی 
اف تی ایکــس همــکاری می کــرده و از آنهــا وام دریافــت 

کرده بود. مشکلات در ترازنامه مالی صرافی 
اف تی ایکــس هــم نشــان از کســری بودجــه 

شش میلیارد دلاری داشت.
موجــودی  آنچیــن،  تحلیل هــای  طبــق 
اســتیبل کوین های صرافــی اف تی ایکــس 
طی دو هفتــه اخیر حــدود ۹۰ درصد کاهش 
داشته است. مدیرعامل صرافی بایننس هم 
در توییتر اعلام کرد کــه قصد دارد توکن های 
اف تی تی خــود را به میــزان نیم میلیــارد دلار 
نقد کند. او در یک توییــت دیگر تصویری از 

یک تراکنش را منتشر کرد که نشان می داد ۲3 میلیون 
توکن اف تی تی تقریباً بــه ارزش ۵۸۵ میلیون دلار از یک 
کیف پــول ناشــناس بــه صرافــی بایننــس منتقل شــده 

است.
پــس از بــروز ایــن شــایعات کاربــران بــرای برداشــت 
دارایی هایشــان بــه صرافــی اف تی ایکس هجــوم بردند. 
بــه طــوری کــه در روز هفتــم نوامبــر گزارشــی از نانســن 
منتشــر شــد کــه نشــان مــی داد اســتیبل کوین هایی که 
در یک هفته اخیــر از صرافی اف تی ایکس خارج شــده، 
ارزشی بالغ بر ۴۵۱ میلیون دلار داشته است. با افزایش 

فشــارها بــه صرافــی اف تی ایکــس، ســم بنکمــن فریــد، 
مدیرعامــل ایــن صرافــی از ژائو درخواســت کمــک کرد. 
خبرهایی هــم از موافقت ژائو برای خرید منتشــر شــد، 
امــا بعــد مدیرعامــل بایننــس در توییتــی اعلام کــرد که 
این معامله اتفــاق نخواهد افتاد. در نتیجــه اف تی تی با 
سقوط بیشــتری مواجه شــد و صرافی اف تی ایکس هم 
برداشــت ها از ایــن صرافــی را موقتــاً متوقف 
کرد. این اتفــاق بســیاری از کاربــران را به یاد 
فاجعه لونا انداخت. عدم تــوازن در ترازنامه 
لونــا و اســتخر نقدینگــی طی چند ســاعت، 
قیمت این ارز را تقریباً به صفر رساند. تصور 
تکرار این فاجعــه کاربران را به این واداشــت 
تــا دارایی های خــود را نقد کننــد و همین امر 
باعــث شــد فشــار فــروش در بــازار به شــدت 
افزایش یابد. بسیاری از کارشناسان اما این 
اتفاق را بــا بلایی که بر ســر لونا آمد، مشــابه 

نمی بینند.
در این میان ردپایی هم از ایلان ماسک دیده می شود. در 
کش وقوس خرید توییتر توسط ایلان ماسک، مدیرعامل 
بایننــس مبلغــی حــدود نیــم میلیــارد دلار بــه ماســک 
پرداخت کرد تا در این ســرمایه گذاری شــریک شود. در 
واقع این درخواســت ماسک از ســی زی بود که نهایتاً با 
جواب مثبت روبه رو شــد. امــا مدیرعامــل اف تی ایکس 
در پاســخ به درخواســت مشــابه از طرف ماسک جواب 
رد داده بــود. پــس از آن بــود که شــایعات ورشکســتگی 
اف تی ایکس مطرح شد و این همزمانی سقوط اف تی تی 

و مبلغ نقدشده توسط مدیرعامل بایننس از توکن های 
اف تی تــی ایــن گمانه زنی را بیــن کاربــران ایجاد کــرده که 
ماســک و ســی زی در همدســتی بــا هــم اف تی ایکــس را 
زمین زده اند. در جدید ترین خبرها »جاســتین  ســان«، 
بنیان گذار ترون، سیگنال هایی برای نجات اف تی ایکس 

ارسال کرده است.
 سان در یک اظهارنظر گفته: »برنامه ای دارد که می تواند 
شــرایط را بــه حالــت عــادی برگردانــد.« کارشناســان و 
فعالان حوزه کریپتوکارنســی همواره بر ایــن نکته تأکید 
دارند که بازار ارزهای دیجیتال به سبب عمر کوتاه خود 
هنوز بسیار نابالغ است. قانون گذاری و رگولاتوری هنوز 
به صورت فراگیر در این بازار شــکل نگرفته و در قیاس با 
بازارهــای مالی دیگــر از حجم کمتــری برخوردار اســت. 
عــلاوه بــر آن نوســانات بســیار و ســهولت در ســاخت 
دارایی های بدون پشــتوانه و پروژه های اســکم، ریســک 
این بازار را نسبت به بازارهای دیگر بسیار بالاتر می برد. 
البتــه بــرای کاربــر ایرانی کــه همــواره تحــت تحریم های 
مختلــف قــرار گرفتــه، ایــن ریســک چندبرابــر خواهــد 
شــد. بســیاری از کاربران ایرانــی در صرافی های خارجی 
مشــغول معامله هســتند؛ صرافی هایی که عموماً برای 
کاربران ایرانی ممنوع اســت. از آنجایی که ممکن است 
بســیاری از کاربــران ایرانــی در صرافــی اف تی ایکس هم 
دارایی هایی داشته باشند و آن صرافی را برای معاملات 
خود انتخاب کرده باشند، به سراغ چند صرافی داخلی 
رفتیــم و از کارشناســان آنهــا در مــورد مشــکلاتی که به 

وجود آمده، چاره جویی کردیم. 

 ایرانی ها و صرافی های 
خارجی

ً دست مان به  فعلا
جایی بند نیست!

ســومین صرافــی بــزرگ دنیــا بــا دو 
زیربرنــد بین  المللــی و آمریکایی، اعلان 
ورشکســتگی کــرد. اینکــه چــه دلایلــی 
باعث شد تا این صرافی به چنین روزی 
دچار شود، در حال حاضر مهم نیست. 
مطلبــی کــه اهمیــت دارد این اســت که 
برای ایرانیانی که در ایــن صرافی دارایی 
داشــتند، عمــلاً هیــچ امــکان پیگیــری 

حقوقی و دریافت دارایی وجود ندارد.
شرکتی که ذیل فصل ۱۱ قوانین شرکتی 
آمریکا، اعلان ورشکستگی کند، نیاز به 
پیگیری هــای حقوقی از جملــه انتخاب 
امیــن امــوال، مذاکــره بــا طلبــکاران و 
بســتانکاران و... خواهــد داشــت تــا در 
صورت امــکان تنها بخشــی از دارایی ها 

از محل اموال وصول شود.
مســلماً این امکان بــرای مالــکان ایرانی 
با توجه به قوانین و شــروط اســتفاده از 
خدمات مندرج در صرافی اف تی ایکس 
وجود ندارد. حتی اگر شروط استفاده از 
خدمات این صرافی به ایرانیان نیز اجازه 
اســتفاده می داد، فرایندهــای حقوقی و 
هزینه های پیگیــری آن چنیــن اجازه ای 

برای کاربران ایرانی فراهم نمی کرد.
تمامــی صرافی هــای خارجــی مشــمول 
چنیــن بنــدی بــر اســاس قوانین کشــور 
محل فعالیت هســتند. به عنــوان مثال 
کوینکس کــه یک صرافی ثبت شــده در 
هنگ کنــگ تلقــی می شــود نیــز تحــت 
همین قوانین فعالیت می کند. فصل ۱۱ 
قانون شــرکت ها در هنگ کنگ برگرفته 
از قوانیــن شــرکت ها در آمریکاســت. 
بنابرایــن در صورتــی کــه ایــن شــرکت 
نیــز اعــلان ورشکســتگی کنــد، عمــلاً 
دارایی هــای ایرانیان فعال در این بســتر 
نیز از بین خواهد رفــت. مهم تر آنکه بر 
اســاس قوانیــن شــرکتی در هنگ کنگ، 
قانــون نمونــه آنســیترال در خصــوص 
ورشکستگی فرامرزی مورد پذیرش قرار 

نگرفته است.
خلاصــه آنکــه معامــلات و نگهــداری 
دارایــی در پلتفرم هــای خارجــی، بــرای 
ایرانیــان بیــش از هــر جــای دیگــری در 
دنیــا مخاطــره داشــته و در صــورت بروز 
کلاهبرداری یا هر گونه مشــکل یا حتی 
بلوکه شــدن امــوال، ناشــی از قوانیــن 
تحریمــی، هیچ مســیر ســهل الوصولی 
بــرای پیگیری هــای حقوقــی آن وجــود 

نخواهد داشت.
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درباره کاربران ایرانی

چه بر سر اف تی ایکس آمد و حالا کاربران ایرانی که در این صرافی 
بین المللی فعال بوده اند، دست شان به کجا بند است؟

یک وکیل روی صندلی 
بنکمن نشست

جان ری کیست؟

پس از استعفای بنکمن، »جان جی ری«، وکیل آمریکایی 
مدیریت صرافی ورشکسته اف تی ایکس را بر عهده گرفت 
و در بیانیه ای اعلام کرد که اجراشدن سریع فرایند فصل ۱۱، 
به بازگشت سرمایه سهام داران کمک می کند. او همچنین 
خطاب بــه تمــام ذی نفعــان اف تی ایکــس؛ از کارمنــدان و 
کاربران گرفته تا اعتباردهنــدگان و دولــت، اعلام کرد تیم 

جدید موضوع را با جدیت دنبال خواهد کرد.
او از سرمایه گذاران خواست که سرعت تغییر و تحولات را 
درک کنند و در صورت نیاز همکاری های لازم برای ارسال 

مدارک را انجام دهند. این فصل از قانون ورشکستگی به 
سازمان دهی مجدد شــرکت ها مربوط اســت؛ بدهکاران 
فصل ۱۱ معمولاً طرحی برای سازمان دهی مجدد پیشنهاد 
می دهند تا تجارت خود را زنده نگه دارند و بدهی خود را در 

طول زمان به طلبکاران بپردازند.
این طرح نباید آن قدر طولانی باشد که از نظر دادگاه قابل 
اجرا نباشــد. معمــولاً اجــرا و تکمیل طــرح فصــل ۱۱ یک 
بدهکار تجاری کوچک بین سه تا پنج سال زمان می برد. 
نــام جــان ری از ســال ۲۰۰۴ پس از افشــا بــرای نظــارت بر 
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گزارش ويژه
S P E C I A L
R E P O R T

امیرحسین راد
مدیرعامل نوبیتکس

کاربران مراقب قوانین تحریمی باشند
آنچه از اخبار فهمیده می شــود به 
ماجرای ارتباط این صرافی و شرکت 
دیگری به نام آلامدا بازمی گردد که 
بخشــی از رمزارزهــای مرتبــط بــا 
کاربــران اف تی ایکــس را به منظــور 
ســرمایه گذاری در یــک صنــدوق هج )پوشــش ریســک( 
استقراض کرده و حالا توان بازپس دادن آن را ندارد. در پی 
ایــن اتفــاق، صرافــی اف تی ایکــس بــه مشــکل نقدینگی 
برخورده و امکان تســویه با مشــتریان خود را نــدارد. این 
اتفاق از نظــر میزان تأثیــر روی بــازار با لونا قابل مقایســه 
است، ولی از نظر ماهیت شباهتی با هم ندارند، بنابراین 

صحبــت از تکرار دقیقــاً همان 
اتفاق، بی معناســت. بایننس 
هم کــه اعلام کــرد ایــن معامله 
انجام نخواهد شد و در آخرین 
اطلاعیــه از خریــد آن منصرف 
شده است. توصیه ام به کاربران 
ایرانــی ایــن اســت کــه تــا جای 
بــا  هیچ وجــه  بــه  ممکــن 
صرافی هــای خارجــی، به ویــژه 
آنهایــی که از قوانیــن تحریمی 
پیروی می کنند، کار نکنند. در 
از  هــم  اجبــار  صــورت 
صرافی هایی استفاده کنند که 
نــام، نشــان، ســابقه و اعتبــار 
مناســبی دارنــد  و توســط یــک 
نهاد رگولاتور نظارت می شوند.

به طور کلی توصیه می شود سرمایه گذاری های بلندمدت 
خود را خارج از صرافی، چه خارجی و چه داخلی نگهداری 

کنند.

امیرحسین مردانی
مدیرعامل صرافی بیت پین

توصیه هایی به کاربران ایرانی
مشــکل عــدم توانایــی پیگیــری 
ســرمایه قفل شــده در صرافــی 
مشــکلات  از  یکــی  خارجــی، 
صرافی هــای خارجی اســت. یکی 
دیگر از این مشکلات، احراز هویت 
یــا KYC اســت. اکثــر صرافی هــای خارجــی به دلیــل 
محدودیت هــای تحریم، کاربــران ایرانــی را احــراز هویت 
نمی کننــد. این امــر باعــث افزایش ریســک اســتفاده از 

صرافی های خارجی در بین کاربران ایرانی شده است.
چند توصیه به کاربران ایرانی صرافی های خارجی داریم. 
اگــر از صرافــی خارجــی بــرای ســرمایه گذاری بلندمــدت 
استفاده می کنید، پس از خرید، سرمایه خود را بلافاصله 
به ولت امنی انتقال دهید. اگر هم از صرافی های خارجی 

برای ترید و سرمایه گذاری کوتاه مدت استفاده می کنید، 
فقط ســرمایه مورد نیاز خــود را در آنجا نگهــداری کنید و 
سایر ســرمایه را خارج کنید. در صورت انتشار هر خبری 
مبنی بر مسدود کردن دارایی یا سایر مشکلات صرافی، 

بلافاصله سرمایه خود را از صرافی خارج کنید.

احسان مهدی زاده
قائم مقام صرافی والکس

اهمیت ولت های امن
دنیای بلاکچیــن و رمزارزها، دنیای 
پرتلاطم و پرریسکی است. در طول 
تاریخِ این حوزه که بسیار هم جدید 
اســت، اتفاقات مشــابهی افتاده و 
یکسری از ارزها افت های زیادی را 
تجربــه کرده انــد. پاســخ ایــن 
سؤال که حالا تصمیم درست 
چیســت؟ به شــخصیت شما 
برمی گــردد. اگــر اهل ریســک 
هســتید، بهتر اســت اخبــار را 
به دقــت و از چند منبــع دنبال 
کنیــد، اطلاعــات خــود را به روز 
نگه دارید و بنا بر اخبار تصمیم 
نهایــی بگیریــد، امــا اگــر فــرد 
ریســک پذیری نیســتید و بــه 
کریپتوکارنســی به چشم یک 
سرمــــــــایه گذاری بلندمــدت
نــگاه می کنیــد، بهتــر اســت 
دارایی هــای خــود را از ایــن 
صرافــی خــارج و بــه یــک ولت 
مطمئــن منتقــل و در آینــده از 
صرافی های مطمئن تری استفاده کنید. بهتر است برای 
اینکــه ریســک ســرمایه گذاری خــود را کاهــش دهیــد از 
ولت های شــخصی اســتفاده کنید و به نظر می رســد اگر 
صرافــی اف تی ایکــس امــکان برداشــت را آزاد کنــد، باید 

دارایی خود را به کیف پول های شخصی منتقل کنید.
اگر اکنون ســرمایه ای در یک صرافــی خارجی و غیرمطمئن 
دارید، همین امروز یک ولت امن بســازید و ســرمایه  خود را 
منتقل کنید. در نظر داشته  باشید که دنیای رمزارزها دنیای 
پرتلاطمی اســت و در عین حال وضعیت کوین ها بر هم اثر 
می گــذارد، پــس صرف نظــر از اینکه ســبد ســرمایه گذاری و 
ولت شما شامل چه کوینی اســت، اخبار این حوزه را دنبال 
و اطلاعات خود را به روز نگه داریــد؛ چراکه هر اتفاقی در این 
حوزه می تواند روی ســرمایه  شــما هــم اثر بگــذارد، البته این 
اتفاقات همیشه هم بد نیست و تاریخ این صنعت در کنار 
افت ها شاهد صعودهای تاریخی نیز بوده است، پس مهم 
است که خود را برای پذیرش ریسک و بازاری با تحرکات سریع 
آماده کنید و همچنین دارایی کمی در صرافی های خارجی نگه 
دارید؛ چراکه امکان دسترسی به آنها خیلی سخت و بعضاً 
غیرممکن اســت و در حال حاضر نهاد پاسخگویی در قبال 

صرافی های خارجی در ایران وجود ندارد.

انحلال انرون، شرکت انرژی تگزاس که در سال ۲۰۰۱ پس 
از افشــای تقلب های مالی گســترده ســقوط کرد، بر سر 

زبان ها افتاده است.
CNBC دربــاره ایــن پرونــده ورشکســتگی نوشــته، 
اف تی ایکــس بــا ۶۲۷ میلیــارد دلار حجــم معاملــه در 
ســال بیش از ۱۰۰ هزار نفر طلبکار و بین ۱۰ تا ۵۰ میلیارد 
دلار بدهــی دارد. ۱۰ نوامبــر رگولاتــور اوراق بهــادار باهاما 
دارایی های شــرکت تابعه اف تی ایکس باهاما را مســدود 
کرد. کمیســیون اوراق بهــادار جزایر باهامــاس هم اعلام 

کرد که دارایی های بازار دیجیتال اف تی ایکس و اشخاص 
مرتبط را مسدود کرده و همچنین یک مدیر تصفیه برای 

این واحد منصوب کرده است.
بیت کوین، سنگ بنای دارایی ارزهای دیجیتال، با انتشار 
اخبار ورشکســتگی تا هفــت درصــد کاهش یافــت و به 
۱۶.3۶۱دلار و نزدیک به پایین ترین ســطح دو ســال قبل 
رســید. ارزش بازار کریپتو هم که در ســال گذشته به اوج 
خود و حدود رقمی سه تریلیون دلار رســیده بود، به ۸۵۰ 

میلیارد دلار رسیده است.

 ک�اب
 OAuth 2.0 

م��شر  شد

ک�ا�ی جذاب و قا�ل توجه که به افراد 
در  که  عظیمی  ��روهای  درک  �رای 
آن  در  ما  که  ه��ند  جهانی  تغ��ر  حال 
می کند. کمک  می ک�یم،  زندگی 

جیم کال�نز نو��نده ک�اب از خوب به عالی

 اکثر صرافى های 
خارجى به دلیل 

محدودیت های تحریم، 
کاربران ایرانى را احراز 
هویت نمى کنند. این 

امر باعث افزایش 
ریسک استفاده از 

صرافى های خارجى 
شده است
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زنان نوآور
I N N O V A T I V E

 W O M E N

درباره فولورونشو آلاکیجا

از منشی گری
تا یافتن چاه نفت 

فولورونشــو آلاکیجا، زنی فعــال و نیکوکار 
اســت که در یک خانواده متوسط به دنیا 
آمــد، امــا بــه ثروتمندتریــن زن نیجریــه 
تبدیل شــد. آلاکیجا در ۱۵ ژوئیــه ۱۹۵۱ در 
یکــورودو متولــد شــد. اگرچــه خانــواده او 
از قشــر متوســط شــهری بودند، امــا برای 
تحصیلات اهمیــت خاصی قائــل بودند. 
او در هفت ســالگی به ولز انگلستان رفت 
تا تحصیــلات ابتدایــی خود را در مدرســه 
دخترانه دینوربن ادامه دهد. پس از اتمام 
تحصیلات ابتدایی، به نیجریه برگشــت 
و در دبیرستان مســلمانان تحصیل کرد. 
ســپس بــرای تحصیــل دوره منشــی گری 
در کالج مرکزی پیتمن لندن به انگلستان 
بازگشــت. آلاکیجــا کار خــود را در ســال 
۱۹۷۴ بــه عنــوان منشــی اجرایــی در
Sijuade Enterprises در لاگــــــوس 
نیجریــه آغــاز کــرد. او در کارش بســیار 
دقیق و درخشــان بود و توانست به عنوان 
منشی اجرایی مدیرعامل بانک ملی سابق 
شیکاگو ارتقا بگیرد و به آنجا منتقل شد. 
ســپس رئیس بخش امور شــرکتی بانک 
بــازرگان بین المللی نیجریه شــد و در آخر 
به عنوان معــاون دفتــر وزارت خزانــه داری 
انتخاب شــد. آلاکیجا ۱۲سال در صنعت 
بانکــداری کار کــرد، امــا تصمیــم گرفــت 
اشتیاقش به دنیای فشن و مد را پی بگیرد. 
او بــرای تحصیل در رشــته طراحــی مد در 
کالــج مــد آمریکایــی لنــدن به انگلســتان 
رفت. پس از بازگشــت به نیجریــه، اولین 
برند مد خود به نام »خانه مد رز شــارون« 
را راه اندازی کرد. او در مــاه می ۱۹۹3 مجوز 
اکتشــاف چاه نفت گرفت و پــس از اینکه 
به نفت دســت یافــت، دولــت نیجریه ۵۰ 
درصد از سهام را مدعی شد، چون معتقد 
بود آلاکیجا روزی ۱۰ میلیون دلار از این چاه 
درآمد خواهد  داشت. آلاکیجا با این ادعا 
مخالفت کــرد و پیروز شــد. همیــن اتفاق 
باعــث شــد او ثروتمندتریــن زن نیجریــه 

باشد .

INTRODUCTIONمعرفی

گفت و گو با زهرا غفوری درباره کلبه مهرسان؛ او می گوید 
برخی برنامه های توسعه ای خود را به خاطر فیلتر شدن 

شبکه های اجتماعی به تعویق انداخته است

ارتباط مان با کسب و کارها 
مختل شده است 

نو�ن،  فناوری های  با  �لف�ق  در  چه  و  آن  ��تی  شکل  در  چه  �یمه،  صنعت 
در  یک  سو  از  که  صنعتی  می رود؛  شمار  به  �ول ساز  و  مهم  صنا�ع  از  یکی 
را  مالی  ا�تفاع  دیگر  سو�ی  از  و  اوست  �یازهای  رفع  و  نها�ی  کار�ر  خدمت 
�یمه دیج��ال و ورود  صاحبان کسب و کارها در �ی دارد. اما صنعت  �رای 
که  آن طور  ا�ران  در  مخ�لف  دلا�ل  به  آن،  در  نوآورانه  راهکارهای  و  روش ها 
باید و شاید رشد نکرده است. شاید مهم تر�ن دل�ل آن را می توان وزن �نگ�ن 
دست و پای  گاه  که  دا�ست  �نظیم گری  موانع  �رخی  و  رگولاتوری 
را  د�یا  روز  فناوری های  با  شدن  همگام  اجازه  و  می �ندد  را  کسب و کارها 
و  سو  یک  از  حوزه  ا�ن  به  نوآور  و  م�نوع  کسب و کارهای  ورود  نمی دهد. 
مشکلات آنها از سوی دیگر و همچ��ن اهمیت حوزه ا��شورتک، ما را �ر آن 
داشت که دوهفته نامه ای با عنوان «�یمه دیج��ال» را ضمیمه هفته نامه 
کارنگ ک�یم و نگاهی عم�ق تر و تخصصی تر به ا�ن بخش دا�ته با�یم.

I N T E R V I E W

مخالفت کــرد و پیروز شــد. همیــن اتفاق 
باعــث شــد او ثروتمندتریــن زن نیجریــه 

باشد .

زهرا غفوری که از کودکی به کارهای هنری علاقه مند بوده و دوست داشته در زمینه هنر فعالیت کند، در رشته گرافیک 
تحصیل می کند و بلافاصله پس از فارغ التحصیلی جذب بازار کار می شود و به عنوان طراح گرافیک هشت سال در یک 
شرکت فعالیت می کند. اما در میانه مسیر کارمندی، تصمیم می گیرد کار نقاشی روی چوب را آغاز کند. به همین ترتیب 

محصولاتی را تولید می کند و بعد با ایجاد یک صفحه اینستاگرامی، این محصولات را برای فروش به نمایش می گذارد. کم کم 
کارش رونق می گیرد و به این فکر می افتد که از کارمندی کناره گیری کند. او می گوید مهم ترین علت این تصمیم آن بوده که 
احساس می کرده بهترین سال های عمرش را بدون آنکه اختیاری در مدیریت زمانش داشته باشد، در ازای حقوق آخر ماه 

می فروشد. با او درباره جزئیات کسب و کارش، مخاطرات و رؤیاهایش به گفت و گو پرداختیم. 

کلبه مهرسان دقیقاً چه فعالیتی انجام 
می دهد؟

مــا مرکــز فــروش متمرکــزی هســتیم کــه صنایع دســتی و 
ظــروف دست ســاز ســرامیک را به صــورت عمــده و جزئی 
می فروشــیم. در حقیقــت مــا شــرایط معرفــی و فــروش 
محصولات صنایع دســتی را بــرای تولیدکننــدگان ایرانی 
تسهیل می کنیم. شبیه یک گالری آنلاین که محصولات 
بسیار متنوعی با تولیدکنندگان و عرضه کنندگان گوناگون 

دارد. 

 چــه شــد کــه بــه فکــر راه انــدازی ایــن 
کسب و کار افتادید؟

در ابتدا کار نقاشــی روی چوب انجام می دادم و در صفحه 
اینستاگرام می گذاشتم. وقتی این کار رونق گرفت، با خانمی 
که خارج از کشــور زندگی می کرد و علاقه زیــادی به فروش 
صنایع دستی ایرانی داشت، آشنا شدم. روش کار او به این 
شکل بود که از مشتریان خارج از کشور سفارش می گرفت 
و ما نیز ســفارش های نقاشــی روی چوب را تولید و ارســال 
می کردیم. در این میان متوجه شــدم که درخواســت برای 
سایر محصولات صنایع دستی نیز زیاد است، اما به دلیل 
تنوع صنایع دســتی و همچنین تنــوع تولید کنندگان این 
محصولات، همیشه خرید عمده از چندین منبع مختلف 
برای کسانی که گالری دارند یا صاحب فروشگاه اند، بسیار 
ســخت اســت و اگر مرکزی باشــد که این صنایع دستی را 
به صــورت متمرکز عرضــه کند، بســیاری از فروشــندگان و 

گالری داران از آن استقبال می کنند.
به این ترتیب شــروع به تعامل بــا هنرمندان کــردم و کلبه 
مهرسان به پلی برای اتصال فروشندگان و تولیدکنندگان 

صنایع دستی ایران تبدیل شد.

 از چــه زمانــی فعالیــت خــود را شــروع 
کردید؟ سرمایه اولیه تان چقدر بود؟

نقاشــی روی چوب را پنج ســال اســت که انجام می دهم و 
کلبه مهرسان و فروش صنایع دستی را دو سال و نیم است 
که آغاز کرده ام. من در ابتدا با ۲۰۰ هزار تومان کارم را شروع 
کردم و محصــولات را به فامیــل و دوســتان می فروختم. تا 
مدت ها هر ســودی را که کســب می کــردم، مجــدداً در کار 
سرمایه گذاری می کردم. همان سرمایه اولیه را هم از مبلغ 

درآمدی که از کار کارمندی کسب کرده بودم، برداشتم.

 فکر می کنید مزیت رقابتی تان چیست؟
بسیاری از دوســتان گالری دار هســتند که طی سال ها کار 
پخش صنایع دستی را انجام می دهند و بالطبع هزینه های 
زیاد و محدودیت نمایش محصولات در یک گالری باعث 
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می شود هم مبلغ سربار بیشتر شود و هم تنوع محصولات 
برای کسانی که خرید عمده یا جزئی دارد، کاهش یابد.

نــوآوری در کلبــه مهرســان بدیــن ترتیــب اســت کــه یــک 
فروشنده در شهرستان به خاطر سقف مبلغ خرید عمده 
از یک گالری مجبور اســت تنوع کار فروشگاهش را پایین 
بیاورد یــا از خرید منصرف شــود. گاهــی هم بــه دلیل نیاز 
بــه هماهنگی بســیار زیاد بــا گالری های مختلــف هزینه و 
زمان زیادی را صرف می کند؛ اما فروشنده در خرید از کلبه 
مهرســان، با هر بار خرید عمــده می تواند از میــان کارهای 
۵۰ تولیدکننــده، بــا یک بــار مذاکــره و هماهنگــی و هزینه 
جابه جایی محصولات مورد علاقه خود را سفارش دهد. به 
همین دلیل استقبال بسیار خوبی از این خدمت ما از طرف 
گالری داران و فروشــندگان صنایع دســتی رخ داده اســت. 
البته این نکته که من یکی از معدود زنانی هستم که پخش 
عمده صنایع دســتی را انجام می دهم و ظرافت های کار را 

در نظر می گيرم نیز می تواند در این استقبال مؤثر باشد.

 در حال حاضر کســب و کار شــما در چه 
وضعیتی قرار دارد؟

در ابتدای کار من در اتاق خودم کار می کــردم، اما اکنون در 
یک واحد جداگانه محصولات صنایع دستی را 
نگهداری می کنم و تولید محتوا انجام می دهم. 
همچنیــن با بیــش از ۴۰ گالــری و نمایشــگاه و 
فروشــگاه صنایــع دســتی همــکاری می کنم و 
محصولات تولید شده ۵۰ تولیدکننده صنایع 

دستی را به فروش می رسانم.

 چه چشم اندازی برای آینده 
کسب و کار خود متصورید و چه موانع و 
مشــکلاتی را بــرای رســیدن بــه ایــن 

چشم انداز پیش روی خود می بینید؟
داشــتن یک گالری شخصی همیشــه برای فعالان عرصه 
هنر هدفی جذاب اســت. من هم دوســت دارم یک گالری 
شــخصی برای نمایــش محصولات تولیــدی خود و ســایر 
تولید کنندگان داشته باشم. بالابردن فروش و جذب بیشتر 
تولیدکنندگان و فروشــندگان صنایع دســتی چشــم انداز 
ماست. همچنین در تلاش هستیم تا تعداد افرادی را که در 
شبکه های مجازی ما را دنبال می کنند، افزایش دهیم. البته 
توســعه صادرات که اکنون بخشــی از فروش ما را تشکیل 

می دهد نیز در دستور کارمان قرار دارد.
در مــورد مشــکلات مســیر پیــش رو نیــز بایــد بگویم که 
متأسفانه فیلتر کردن شــبکه های اجتماعی باعث شده 
ارتباطــات بیــن کســب و کارها تحــت تأثیــر قــرار گیــرد و 
برنامه جذب مخاطب بیشــتر فعلاً متوقف شود. شاید 

به نظــر برســد برای کســانی مثــل ما کــه صنایع دســتی 
می فروشــند و یــک کالای قابــل نمایش ملمــوس دارند، 
حضــور در بازارچه هــا و نمایشــگاه ها راه حــل بســیار 
مناســبی باشــد و مــا را از صدمــات فیلترینــگ مصــون 
بدارد، اما متأســفانه حضور در این بازارچه ها که متولی 
اکثــر آنهــا شــهرداری ها هســتند، به هیچ وجــه آســان یا 
مقرو ن به صرفه نیست. بوروکراســی بسیاری برای اخذ 
مجوز یا دریافت تســهیلات لازم اســت؛ تســهیلاتی که 
باعث شــده برخی افراد مانند زنان سرپرســت خانوار با 
هزینه های یک هفتم یا یک دهم غرفه ای را اجاره کنند، 
اما مــا نمی توانیــم از این تســهیلات اســتفاده کنیم و با 
هزینه هایی که وجود دارد، در انتها هیچ سودی برایمان 
باقی نمی ماند. اگر بخواهیم سود ببریم، چاره ای نداریم 
جز اینکه قیمت ها را بالاتر از حد منصفانه تعیین کنیم 
که این کار نیز خلاف سیستم مشــتری مداری است که 

برای خود تعریف کرده ایم. 

 مدل درآمدی شما چگونه است؟
ما در این بازار خرید و فروش، بیشتر خرید نقدی را مد نظر 
داریم و ایــن مدل خریــد از تولیدکنندگان صنایع دســتی 
بســیار برای آنهــا مطلوب تــر از خریــد امانی و 
مــدت دار اســت. البتــه بــه نمایشــگاه داران و 
مدیران گالری ها نیز به صورت نقدی اجناس را 
عرضه می کنیم. مســئله ای که باعث می شود 
خرید از ما بــرای آنها به صرفه و جذاب باشــد، 
تنوع اجناس و قیمت عمده فروشــی است. با 

این روش منافع دو طرف حفظ می شود.

 آیا تاکنون جذب سرمایه داشته اید 
یا برنامه ای برای این کار دارید؟

در ابتدای کار سعی کردم با یکی از همکارانم شراکت کنم، 
ولی تجربه خوبی نبود و برنامه جذب سرمایه یا شراکت را 
از چشــم اندازم حذف کردم. البته چندین بار خانواده برای 

برخی خرید ها به من کمک مالی کرده اند.

 چــه توصیــه ای بــرای زنانــی داریــد کــه 
می خواهند کسب و کار خود را ایجاد کنند؟

اولین توصیه من داشتن تمرکز اســت؛ از این شاخه به آن 
شاخه نپرید و در یکی از حوزه هایی که دوست دارید یا در 
آن توانمند هستید، به شکل متمرکز پیش بروید و همان 
کار را انجام دهید. از نظرات و حرف های دیگران نهراسید و 
اگر هدفی دارید، همه زمان و انرژی خود را صرف آن کار کنید 
تا نتیجه بگیرید. بعد از اولین نتیجه ها کم کم افراد با شما 

همراه می شوند.

رسانه صنعت بیمه  و اینشورتک ایران

زنان کارآفرین در حساس ترین مقطع تاریخی قرار دارند 

شاید امید مادرانه، کسب و کار زنان را نجات دهد

REVIEWبررسی

این روزها واقعاً حساس ترین زمان برای کسب وکار 
زنان است. فشار های همه جانبه به کسب و کارهای 
کوچک و متوسط و خانگی زنان آن چنان زیاد است 
که بســیاری از این کســب و کارها برای همیشــه از 
بین رفته اند و بسیاری دیگر نیز در شرف تعطیلی 

هستند.
چرا حساس ترین مقطع؟ چون در حقیقت هیچ 
زمانــی در تاریخ ایران کســب و کار زنــان این چنین 
وسیع و متنوع نبوده است. لازم به ذکر است هرگز 
هیچ سیاست حمایتی یا برنامه دولتی نتوانست 
کمک شــایانی به ایجاد و رونق این کســب و کارها 
کند و این شــبکه های اجتماعی بودند که ســبب 
شدند نگرش جدیدی در زنان صاحب کسب و کار 

و مشتریان آنان ایجاد  شود.
در طــول تاریــخ کارهایــی کــه توســط زنــان انجــام 
می شده، اکثراً بی مزد و حقوق بوده یا به قدر کفاف 
بــا خدمــات یــا کالاهــای دیگــر مبادله می شــده و 
نهایتاً چند شغل انگشت شمار مثل قالی بافی یا 
خیاطی در شمار خدماتی بوده که زنان در ازای آن 
پول دریافت می کردند و اکثــر خدمات دامداری و 
کشــاورزی نیز با دریافت مایحتاج زندگی مبادله 
می شــده اســت. اما عصر جدید با تغییر ســبک 
زندگی و گســترش فناوری و افزایش ســطح سواد 
عمومی جامعه آغاز شد و افزایش شــمار زنان در 
تحصیلات عالــی و ورود به بــازار کار، درخواســت 
شــغل های واقعی همراه با دســتمزد معقول برای 
زنان شکل گرفت. اما متأسفانه اشتغال زایی حتی 
در حد سنتی برای مردان نیز با مشکل مواجه بوده 
و هســت. این شــد که زنان نســل جدید نه مانند 
مادربزرگ هایشان هنر و مهارت های قابل مبادله 
با مایحتاج داشتند و نه شــغلی هم پایه برادران یا 
حتی پدران شــان. این سرگشــتگی تا جایی پیش 
رفــت کــه بســیاری از دختــران محصل در ســطح 
آموزش عالی، با این سرزنش مواجه می شدند که 
تحصیلاتی را که به شــغل و کســب درآمد منجر 
نمی شــود، رها کنند. تــا اینکه در ســال های اخیر 

تغییــرات جــدی در نــوع شــغل های زنان، چــه در 
بخش خدمات خانگی و هنری و چه سایر شغل  ها 
رخ داد. شــبکه های مجازی زمینــه را برای معرفی 
و شــناخت هنرها و کالاهــای مورد نیــاز مخاطب 
گسترده کرد و کم کم هنر دست زنان ایرانی معنای 
واقعی یافت. تزئینات مصنوعی چینی، جای خود 
را به هنرهای دســتی زنــان ایرانــی داد. لباس های 
تکراری کــه طراحان آن هیچ آشــنایی با ســلیقه و 
ســبک پوشــش ایران نداشــتند، جای خــود را به 
طراحی های بی نظیر زنان فعال در حوزه فشن داد. 
هنرها و محصولات شــهرها و روستاهای کوچک 
به کل ایــران معرفی شــد و ارزش یافت. همچنین 
زنان زیادی که در حوزه فناوری فعالیت داشــتند، 
توانستند خودشــان را به مخاطبان معرفی کنند 
و توانایی های خــود را در بخش عملی با اتصال به 

دنیای محتواهای جهانی تقویت کنند. 
در همیــن مدتی که بــا زنــان نــوآور در این صفحه 
گفت و گو کردیم، دریافتیم که هر کــدام از این زنان 
راه خلاقانــه ای برای ایجاد و گســترش یک شــغل 
مختص خودشان خلق کرده اند و نه تنها هیچ کدام 
از دولت ریالی برای کارآفرینی دریافت نکرده اند، 
بلکــه تحریم هــا و سیســتم بوروکراتیــک دولتــی 
همیشــه مشــکلات بزرگی در مســیر آنهــا ایجاد 

کرده است.
روزگار کســب و کار زنــان امــروز، از همــه مقاطــع 
حساس، حساس تر است. فیلترینگ و اختلالات 
اینترنــت تیرهای کشــنده ای بــه کســب و کار زنان 
که منتظر بودند فصل پررونق ســال برایشان سر 
برسد، زده اســت و تنها راه زنده ماندن کسب و کار 
زنان این است که از قدرت ذاتی خود برای بقا کمک 
بگیرند. زنــان بــه صورتی فطــری قابلیــت پرورش 
و مراقبــت از یک ســلول تا لحظه تبدیل شــدن به 
یک نــوزاد را دارند و تــا لحظه شــکوفایی فرزند، با 
امید و دقت، فرزند ناتوان خود را از خطرات حفظ 
می کننــد. دنیای کســب و کارهای زنان، ایــن روزها 

فقط به امید و اشتیاق مادرانه محتاج است.

فاطمه 
طالبی پور  

Fatima.pour
@gmail.com
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سلامت
H E A L T H

گفت وگو با نیما فاضلی، مدیرعامل دکتردکتر که می گوید 
تلاش شان این است از آسیب های ناشی از وضعیت 

اینترنت کمترین خسارت را ببینند

نقش محتوای آموزشی
 در سلامت دیجیتال

همه آنچه می توان از ظرفیت های وب 3 برای حوزه سلامت انتظار داشت

متاورس و سلامت ما

REVIEWبررسی

آیا  متاورس می تواند آینده مراقبت های بهداشتی 
باشــد؟ فناوری های نوین نظیر متــاورس، واقعیت 
افزوده و هوش مصنوعی چه نقشــی در پزشکی از 
راه دور دارند؟ دانش و فناوری های میان رشته ای چه 
کسب وکارهای جدیدی را در قالب خدمات مراقبتی 
و بهداشتی ایجاد می کند و آیا تجربه های متاورسی 

مشوق هایی برای خودمراقبتی خواهد بود؟

 تله مدیسن یا پزشکی از راه دور 
پزشکی از راه دور در دو سال گذشته به ویژه پس از 
همه گیری کووید ۱۹ و از زمانــی که محدودیت های 
قرنطینه اعمال شــد، رشــد زیادی داشــته اســت. 
طبــق تحقیقــات اســنچر، تعــداد مراکــز درمانــی 
ارائه دهنده خدمات درمانــی از راه دور از ۴3 درصد 
قبــل از همه گیری بــه ۹۵ درصد پــس از همه گیری 
افزایش یافته است. اکنون که متاورس با امکانات 
فراوان خود وارد بازی سلامت شده، این تعداد حتی 
بیشتر هم خواهد شد و تعداد زیادی از مشتریان 
در سراسر جهان شروع به اســتفاده از این فناوری 
برای دریافــت مراقبت های حرفــه ای خواهند کرد. 
بــا افزایــش پیشــرفت های فنــاوری، ماننــد هــوش 
مصنوعــی، رباتیــک و واقعیــت افــزوده و واقعیت 
مجــازی، زنجیــره عرضــه و تقاضــا، هــر دو منطقه 
انتخاب ها را برای بیماران در فضای مجازی گسترش 
و الگوهــای رفتاری مصرف کننده را تغییــر داده اند. 
بخش پزشکی هم که همواره با نوآوری عجین شده 
و برای چندین دهه در حال پیشــرفت بــوده، آماده 

پذیرش این مفهوم جدید متاورس است.

 ناگهان متاورس 
شــکی نیســت که امروزه متاورس موضوع بســیار 
داغــی اســت. ایــن دنیــای دیجیتالــی به اشــتراک 
گذاشته شــده توســط فیس بــوک و پلتفرم هــای 
متعــدد دیگــر کــه از بســتر بلاکچیــن هــم بهــره 
می برند، پتانســیل این را دارد که شکل جدیدی از 
ارتباط و زیســت بشــری را رقــم بزند و ســطح کاملاً 
جدیدی از خدمات، از جملــه ســلامت از راه دور را 
به ارمغان بیاورد. همچنین پتانسیل بهبود در همه 
شاخه های مراقبت های بهداشتی، از سلامت روان 

و مراقبت های بهداشتی مجازی تا حتی روش های 
جراحی پیچیده را دارد. متاورس یک فناوری وب3 
اســت که از هــوش  مصنوعــی، واقعیــت افــزوده و 
واقعیت مجازی استفاده می کند و همراه با اینترنت 
اشــیا برای توانمندســازی پزشــکان و پرســتاران در 
خط مقدم بیمــاری همه گیر، برای فالــوآپ بیماران 
پس از مراحــل درمانــی حضوری، رصــد وضعیت 
بیماران بســتری از طریق گجت ها، یا برای افزایش 
بهره وری تیم نجات و تسکین علائم استرس پس 
از سانحه اســتفاده می شــود. با متاورس، خدمات 
سنتی پزشــکی از راه دور را می توان گسترش داد و 
به ارائه دهندگان مراقبت های بهداشتی این امکان 
را می دهــد کــه به راحتــی بیمــاران را در یک محیط 
مجازی امن معاینه کنند و با موفقیت شرایط خاص 

را تشخیص داده و درمان کنند.

 آینــده متــاورس در مراقبت هــای 
بهداشتی

دوقلوهای دیجیتال: همان طور که گفته شــد یک 
دوقلــوی دیجیتالــی، مدل مجــازی یا شبیه ســازی 
یک فرایند، سیستم یا شیء را نشان می دهد که با 
استفاده از داده های دنیای واقعی تولید می شود. در 
مورد  متاورس، دوقلوی دیجیتالی می تواند نماینده 
خــود بیمار باشــد کــه به عنــوان »بدن آزمایشــی« 
نیــز شــناخته می شــود. پزشــکان و متخصصــان 
می توانند از این فناوری برای پیش بینی همه چیز، از 
واکنش های بیمار گرفته تا داروهای خاص و راه های 

بهبودی پس از جراحی استفاده کنند.
فناوری بلاکچین: بسیاری از کارشناسان پیشنهاد 
می دهنــد کــه فنــاوری بلاکچیــن نقش کلیــدی در 
مفهوم  متاورس ایفا می کند و جوامع غیرمتمرکز 
را قادر می ســازد تا وجود داشته باشــند و با هم کار 
کنند. بلاکچین می تواند در مراقبت های بهداشتی، 
برای ایمن سازی داده های بسیار ارزشمند بیماران 

مورد استفاده قرار گیرد. 
همگرایــی: همگرایــی چندین فنــاوری بــا متاورس 
می توانــد بــه ایــن معنــی باشــد کــه متخصصــان 
مراقبت های بهداش تی می توانند بسته های درمانی 

و برنامه های درمانی مشترک را انجام دهند.

عباس عینعلی 

abbas.einali
@gmail.com

سلامت دیجیتال چشم به وب 3 
دوخته است

بیمارستان های 
مجازی در متاورس

محیط هــای بیمارســتانی واقعیت مجــازی به یــک امر 
عادی تبدیل می شوند و پزشکان را قادر می سازند تا یک 
نمای کامل 3۶۰ درجه از مسائل مربوط به مراقبت های 

بهداشتی بیمار را دریافت کنند.
از دوره همه گیری، پزشکی از راه دور به نرخ بالای پذیرش 
در بین بیماران رسید. بزرگ ترین مزیت داشتن خدمات 
مشــاوره آنلایــن ایــن اســت کــه هــر فــرد می توانــد برای 
نیازهای خــود به بهتریــن پزشــک مراجعه کنــد. رابطه 
بین بیماران و پزشکان به اندازه خود درمان مهم است. 
توسعه این راه حل به مرحله بلوغ رسیده و اکنون بیماران 
می توانند از خدمــات مهم با راه های ســاده ای برخوردار 

دکتردکتر سامانه رزرو آنلاین نوبت دکتر و خدمات مشاوره پزشکی است که در یزد متولد شد، اما در تهران به بلوغ رسید. 
این پلتفرم در سال ۱۳۹۴ توسط علی سریزدی با هدف نوبت دهی مطب های یزد بنا نهاده شد و پس از مدتی توانست 

رشد خوبی را تجربه کند و پایش به تهران و دیگر شهرها هم باز شد؛ تا اینکه در سال ۱۳۹۸ کل سهام آن به شرکت 
سرمایه گذاری لیان واگذار شد.  بعد از خروج سریزدی از دکتردکتر، شهریار شرافتی مدیریت عاملی این مجموعه را بر 
عهده داشت و این همکاری تا بهمن ۱۴۰۰ ادامه پیدا کرد و پس از خداحافظی شرافتی، امروز نیما فاضلی، مدیرعامل 
دکتردکتر است. فاضلی ۴۱ساله است و عمده تجربه اش در حوزه  آی سی تی و بیشترین سوابق کاری اش در همکاری 

با اپراتورهای کشور بوده است. او از سال ۱۳۹۹ وارد اکوسیستم استارتاپی شده و در کنار تیم های مختلفی در حوزه های 
متنوعی مانند رمزارز، باشگاه مشتریان و فروشگاه های اینترنتی، به عنوان منتور و مشاور حضور داشته است. در یک 
همکاری کوتاه با علی بابا، سمت معاون عملیات این مجموعه را هم در کارنامه خود دارد که به گفته او یکسری اختلاف 

سلایق مانع از ادامه همکاری اش با علی بابا شده و نهایتاً به دعوت »ژوبین علاقبند« سکان دکتردکتر را به دست می گیرد. 
علاقبند در زمان تصاحب دکتردکتر گفته بود برای تبدیل دکتردکتر به بزرگ ترین بازیگر سلامت دیجیتال ایران برنامه 

دارند. حالا به گفته نیما فاضلی دکتردکتر، با فاصله کم از رقبا، رهبر بازار نوبت دهی مطب است. 

آقای فاضلی لطفاً کمی درباره دکتردکتر 
از زمــان عهده دار شــدن مدیریــت عاملــی برایمان 
بگویید؛ چــه اقداماتی انجــام شــده و دکتردکتر در 

حال حاضر چه وضعیتی دارد؟
از زمان عهده دار شــدن مدیریت  عاملــی دکتردکتر تمرکز 
اصلی را روی هسته  کسب وکار یعنی نوبت دهی اینترنتی 

گذاشــتیم. در لایــه محصــول و در لایه هــای 
توســعه کســب وکار و لایه هــای مدیریتــی هــم 
مشــکلاتی وجود داشــت کــه ســعی کردیم به 
آنهــا بپردازیــم. نســخه  اندرویــد دکتردکتــر با 
بهبود تجربــه  کاربــری بــه زودی روی مارکت ها 
عرضــه  خواهد شــد کــه تلاش شــده ســهولت 
هرچه بیشتر را برای مخاطب مان ایجاد کنیم. 
روی برند کارفرمایی مان کار کردیم و توانستیم 
افراد متخصص و باانگیزه ای را جذب تیم کنیم 
که همیــن موضوع باعث شــد در کمتــر از یک 
ســال رشــدهای قابل توجهــی را تجربــه کنیم. 

نزدیک به ۱۵هزار پزشــک از طریق پرتال مدیریت نوبت با 
ما همکاری می کنند. با بهبود هســته کســب وکار در چند 
ماه گذشــته افق های جدیدی را برای توســعه محصول در 

اقتصاد ســلامت مدنظر داریم و به زودی بــه آنها خواهیم 
پرداخت.

 شــما بازار ســلامت دیجیتــال را چگونه 
ارزیابــی می کنیــد؟ ســهم ســلامت دیجیتــال از 

اقتصاد سلامت چقدر است؟
چالش جهانی کرونا در سراسر دنیا باعث رشد 
پلتفرم های حوزه سلامت شد. رشد انفجاری 
این حوزه نگاه های زیــادی را به خود جلب کرد 
و چه بســا شــکل صعــودی نمودارهــای رشــد، 
بســیاری را به اشــتباه انداخت. آغاز همکاری 
مــن بــا دکتردکتــر بــا فروکــش کرونــا و بالطبع 
واقعی تــر شــدن فضــای کســب وکار مصــادف 
بود. یعنی من زمانی عهده دار این مســئولیت 
شــدم که رشــد ها اتفاق افتاده بود و حــالا باید 
برای ماندگاری مخاطب کار می شد. تا اندازه ای 
تغییر رفتار کاربر در دوره کرونا باعث شــد این 
اتفاق بیفتد. تا قبل از کرونا بازار ســلامت دیجیتال سهم 
چند دهــم درصــدی از اقتصــاد ســلامت را داشــت، اما با 
همین رشــدهایی کــه در دوره کرونــا اتفاق افتاد، می شــود 



شــــــــــــــمــــــــــــاره ۷3
۲۲ آبـــــــــــــــــــــــان ۱۴۰۱
ســــــــــــــــــــــــــــــــال دوم

KARANG

14

لجستيک
L O G I S T I C

سرمایه گذاری کبیفای
روی واحد لجستیک

تحویل در کمتر از
۳0 دقیقه

 »کبیفــای« )Cabify( در حــال 
سرمایه گذاری روی واحد تحویل 
جدید خود است. این شرکت اسپانیایی 
سواری، قرار است ۲۰ میلیون دلار در واحد 
خــود  جدیــد  لجســتیک  تجــاری 

سرمایه گذاری کند.

 این شرکت که مقر آن در مادرید 
اســت، پیش از ایــن در آمریکای 
لاتین تجــارت می کــرد، امــا در ســال های 
اخیــر، به ویژه پــس از همه گیــری، خطوط 
تجاری خود را در زمینه تحویل بسته ها و 

لجستیک گسترش داده است. 

 کبیفای در سراسر بازارهای خود 
در جهان، پنج هزار مشتری دارد 
و چندین معامله با خرده فروشان بزرگ تر 
ماننــد »مــرکادو لایبــر« و همچنیــن 
رســتوران ها امضــا کــرده و بــرای راحتــی 
فروشندگان خود در حال ادغام با پلتفرم 
شاپی فای است. ویکنت پاسکوال، معاون 
لجســتیک کبیفــای گفــت: »هــدف این 
واحد تجاری این است که تحویل را در 3۰ 

دقیقه یا کمتر انجام دهد.«

تجــاری  نــام  یــک  کبیفــای   
تثبیت شــده در بازار حمل و نقل 
اســت کــه بیــش از ۱۰ ســال در اروپــا و 
بــا  دارد.  قدمــت  لاتیــن  آمریــکای 
سرمایه گذاری فوق این امکان برای کبیفای 
فراهم شده که پنج برابر ســریع تر از زمان 
قبلــی، کار تحویــل را انجــام دهــد و ظــرف 
هشت ماه پس از راه اندازی این سرویس 

از ۵۰۰ هزار تحویل نیز فراتر رود.

 سرمایه گذاری ۲۰ میلیون دلاری 
این شرکت، با هدف تقویت مدل 
جدید کســب و کار برای این شرکت انجام 
می شــود، زیرا بــه دنبــال این اســت که به 
جریان های درآمدی خود تنوع بخشد و به 

مدل های سنتی متکی نباشد.

NEWS خبر

گفت و گو با رضا مقصودی، مدیرعامل شرکت «پردازش 
داده نگار» که تمرکز خود را روی برنامه نویسی برای حوزه پست و 
لجستیک گذاشته و «چابک» و «پستچی» را روانه بازار کرده است

پستچی
هم نشینی نرم افزار و لجستیک 

با اینکه در نگاه اول ارتباط چندانی میان پست و 
لجستیک با حوزه نرم افزار احساس نمی شود، اما خوب 

که در این صنعت دقیق شویم قضایا به شکل دیگری 
دیده می شوند. صنعت لجستیک و پست هم در ارتباط 
با مشتری و کسب وکار و هم در ارتباط با مدیریت ارسال 
بسته ها نیاز دارد از مدل سنتی خارج شود و نرم افزارهای 

بومی سازی شده و خاص شرکت خود را فعال کند، چرا 
که مشتریان آنها یا کسب و کارهایی هستند که تمایل 
دارند شیوه ارسال بسته های خود را انتخاب کرده و در 
جریان وضعیت لحظه به لحظه آن باشند یا کسانی که 

می خواهند بسته های خود را خیلی سریع تحویل بگیرند. 
در هر دو حالت برنامه ریزی نرم افزاری می تواند این 

خواسته های مشتریان را محقق سازد. 
رضا مقصودی، بنیان گذار و مدیرعامل شرکت »پردازش 

داده نگار« و ایجادکننده نرم افزار چابک و پلتفرم پستچی 
در حوزه پست و لجستیک، بیش از ۲۰ سال است به 

صورت تخصصی و متمرکز در زمینه فعال سازی این دو 
نرم افزار کار می کند. آنچه در پی می آید، گفت و گوی ما با 
مقصودی درباره تاریخچه و چگونگی فعالیتش در حوزه 

لجستیک و کاربردهای دو نرم افزار چابک و پستچی 
است. 

چطور شد وارد حوزه لجستیک شدید؟
من در دانشگاه امیرکبیر در رشته علوم کامپیوتر تحصیل 
کرده ام و از همان سال های نخســت ورودم به دانشگاه در 
زمینه هــای نرم افــزاری نیــز فعالیت داشــتم. بعــد از اتمام 
تحصیــلات دانشــگاهی در ســال ۱3۸۱ بــا یــک شــرکت 
انگلیسی در حوزه نرم افزاری مدیریت پروژه و HIS، حدود 
شــش ســال به شــکل دورکاری همــکاری کــردم. در همــان 
ســال ها با یــک شــرکت اماراتــی کــه در زمینــه حمل و نقل 
خودرو فعالیت می کرد، آشــنا شــدم. فعالیت این شرکت 
اماراتــی در حــوزه واردات خــودرو از کشــورهای اروپایــی و 
آسیایی بود و مشتریانش اکثراً واسطه هایی از کشورهای 
عضو CIS و GCC بودند. این شرکت می بایست کار تحویل 
خودروهای وارداتی را تا مقصد نهایی به این کشورها انجام 
می داد. پروســه انجام این خدمات تا قبل از این همکاری، 
تحت برنامه اکسل انجام می شــد و ما اتوماسیون این کار 
را در عرض دو ســال به طور کامــل انجام دادیــم. در واقع از 
هنگام خرید خودرو تا هنگامی که خودرو به تحویل کننده 
نهایی برسد، تمامی مراحل، از تراکینگ گرفته تا مدیریت 
مالی پروژه، تحت پوشــش وب قابل پیگیــری و ردیابی بود 
و مراحل ارســال خودرو به صــورت لحظه ای از روی شــماره 
شاســی خودرو قابلیت رهگیری داشــت. بعــد از آنکه این 
کار را انجــام دادیم و تجاربــی در این زمینه کســب کردیم، 
به حــوزه نرم افــزاری حمل و نقل وارد شــدیم که تا امــروز در 
حال انجام همیــن فعالیت هســتیم. بعد از آن با شــرکت 
TPG که یک شــرکت پســت داخلی و بین المللی اســت، 
وارد همکاری شدیم. بلافاصله پس از آن هم برای شرکت 
TNT اینترنشــنال همیــن نرم افــزار را پیاده ســازی کردیم. 
نرم افزارهای ما همگــی تحت پوشــش وب و تحت پلتفرم 
لینوکس قرار داشتند. به تدریج با حدود ۱۵ شرکت پستی 
همکاری کردیم و همگــی همچنان از نرم افزار ما اســتفاده 

می کنند.

 نــام ایــن نرم افــزار کــه مختــص پســت و 
لجستیک است، چیست؟

در ابتدا نرم افزاری که برای شرکت های پستی طراحی کرده 
بودیم اسم نداشت، اما از سال ۱3۹۴ نام »چابک« را برای 
این نرم افزار انتخاب کردیم. این نرم افزار یک ERP محسوب 
می شــود کــه کل پروســه های پســتی را، از CRM گرفتــه تا 
حسابداری و عملیات، داخل خود دارد و شرکتی که با این 
نرم افزار کار می کند تقریباً به نرم افزار دیگری نیاز ندارد و به 
جز مباحث حقوق و دســتمزد، این نرم افزار سایر نیازهای 
این شرکت ها را پوشــش می دهد. این نرم افزار شامل یک 

I N T E R V I E W
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گفت و گو با حمید بابادی نیا، مدیرعامل گیلاس 
کامپیوتر؛ او معتقد است ایران نمی تواند در صنعت 

سخت افزار محصولی رقابت پذیر تولید کند 

از آنجا که عامه مردم به شکل ملموس نتایج 
فعالیت های مهندسان نرم افزار را در زندگی شخصی 

خود می بینند، حوزه ای شناخته شده تر است و به 
مسائل و مشکلات آن بیشتر پرداخته می شود. اما 

درباره حوزه سخت افزار کمتر صحبت می شود، هرچند 
شرکت های کوچک و بزرگ بسیاری در این حوزه 

فعالیت می کنند. در مورد اختلالات اینترنت نیز بیش 
از همه درباره حوزه نرم افزار و اپ ها صحبت می شود 
تا سخت افزار و زیرساخت ها. به همین سبب در این 

شماره کارنگ به سراغ »گیلاس کامپیوتر«، یکی از 
شرکت های باسابقه حوزه سخت افزار رفتیم و از مسیری 

که تا امروز طی کرده، مشکلاتی که با آنها دست به 
گریبان بوده و تأثیر اختلال اینترنت بر این بازار صحبت 
کردیم. حمید بابادی نیا، مدیرعامل این شرکت مخالف 

تولید تجهیزات سخت افزاری است و معتقد است 
جز در موارد استثنایی که دست به اختراع زده ایم، 

نباید اصرار بر تولید داخلی این تجهیزات داشت، زیرا 
در این عرصه مزیت نسبی نداریم. مزیت ما نیروی 

انسانی متخصصی است که بخش بزرگی از آن به دلیل 
اختلالات اینترنت و وضعیت نابسامان اقتصادی از 

کشور خارج شده اند. او می گوید دستاورد فیلترینگ در 
ایران »هیچ« بوده و اگر همین امروز رفع فیلتر در دستور 

کار حاکمیت قرار گیرد، بهتر از فرداست.

اینترنت 
شریان حیاتی 
کسب و کارهاست

چرا گیلاس 
کامپیوتر؟

وقتــی از تأثیــر اختــلالات اینترنــت بــر 
کســب و کارها و مــوج مهاجــرت نیــروی 
متخصص صحبت می کنیــم، در ذهن 
اکثریت حوزه نرم افزار به عنوان بخشــی 
کــه بیشــترین و عمده تریــن آســیب را 
خواهــد خــورد، نقــش می بنــدد. امــا نه 
تأثیر محدودیت های اینترنتی روی حوزه 
سخت افزار کمتر است و نه این بخش از 
معضل کمبود نیروی متخصص در امان 

مانده است.
گیــلاس کامپیوتــر یکــی از شــرکت های 
باسابقه این حوزه است که فعالیت خود 
را از اوایــل دهــه ۷۰ آغــاز کــرده و در ابتدا 
تمرکز خود را روی حوزه شــبکه گذاشته 
است. سپس در ادامه مسیر، فعالیت در 
حوزه امنیت شبکه را در دستور کار قرار 
داده و به شرکت ها و سازمان های کوچک 
و بــزرگ بســیاری خدمــات و تجهیــزات 

خود را عرضه کرده است. 
حمید بابادی نیا، مدیرعامل این شرکت 
می گوید چیــزی که باعث شــده طی این 
سال ها بتوانند فعالیت مستمر داشته 
باشند و در شرایط متفاوت دوام بیاورند، 
اســتراتژی نگه داشتن شــرکت در اندازه 
متوسط بوده است. گیلاس کامپیوتر به 
جای اینکه با افزایش تعــداد کارمندان، 
مشکلات پشتیبانی و فنی شرکت هایی 
را که به آنها خدمــات ارائه می دهد، حل 
کنــد، بــا برگــزاری بوت کمپ هایــی بــرای 
مدیران واحــد آی تی ســازمان های طرف 
قرارداد، به آموزش آنها مبــادرت ورزیده 
است. بابادی نیا معتقد است همین کار 
باعث شده تا اولاً تعداد پایین کارمندان، 
از ضربه پذیری گیلاس کامپیوتر بکاهد؛ 
ثانیــاً همیــن مدیــران در حکــم واحــد 
مارکتینــگ عمــل کــرده و همــکاری بــا 
گیــلاس کامپیوتر را به ســایر ســازمان ها 

توصیه کنند.
او می گویــد مهندســان ســخت افزار بــه 
سبب اینکه با برنامه نویسی نیز آشنایی 
کافی دارند، اتفاقاً ســاده تر از مهندسان 
نرم افزار به مهاجرت اقــدام می کنند. به 
همین ســبب شــرایطی پیــش آمــده که 
دیگــر فارغ التحصیــلان دانشــگاه های 
معتبــر ایــران حتــی رزومــه خــود را برای 
درخواست کار به شرکت ها نمی فرستند 
و آنها مجبورنــد نیروی مورد نیــاز را خود 

پرورش دهند.
بابادی نیا تأکیــد می کند کــه فیلترینگ 
گسترده در ایران هیچ دستاوردی نداشته 
و اگر حاکمیت امــروز این مســیر رفته را 

بازگردد، بهتر از فردا خواهد بود. 
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گیلاس کامپیوتر چه سالی ایجاد شد و در 
ابتدا چه کارهایی انجام می داد؟

ســابقه فعالیــت مــا در گیــلاس کامپیوتــر بــه ســال ۱3۷۱ 
برمی گــردد کــه شــرکت مان را ثبــت کردیــم، اما من و ســایر 
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